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i We'll attend to them.” They carried us abont twenty yards from
where we went the first time, and they stopped usion aring and all circled
about us and said, * Stop here;” and we all sat down in the dirt and
sand.

Q. How many colored men were there then '—A. Between twenty-five
and thirty—about thirty, I think —and he says——

By Mr. CHRIBTIANCY :

Q. Who said T—A. A man by the name of John Swaergen, (Swearin-
gen?) He was acting as captain over the killing. So they went out in
a crowd, and had a big piece of paper about so big, |illustrating with his
bands,] and went off a piece—about twenty yards from us—the whole
cluster of them together. I saw them go. Then they came back. The
first man they killed was Attaway. I sat there. I was talking right
ahead then for my own life, and one of them says: * You hush! God
damn you, you talk too much!” I said: “I am going to talk. It islife
or death with me, and I am going to talk for my life.” Then they called
Attaway. Attaway says, ‘ Gentlemen, I am not prepared for death.”
Some of the white men said, * I don’ care.,” I don’t know who it was.
Attaway says, " Will you allow me to prepare to meet my God?”
They =aid, ** I don’t care; we are going to kill you;” and they took him
off over the hill, and I heard the guns fire. Wheun they come back they
called for Dave Phillips. Dave got up just like a soldier. lle looked
like he dido’t care no more for it than he would abont eating, and he
walked right along. I beard the guns fire, and they came back, but
Dave didv’t come. Then they came back and called IPompey Curry.
He was sitting right by me. Me and bim was cousinsg. 1 says, “ Pom-
pey, you run,” just so, aud Pompey got up and darted out, and got
away from them.

Q. Did they shoot at him *'—A. Yes, sir; they shot him right bere,
[pointiong,] but the ball only scalped his leg, and he got away. The next
vne they killed was Hamp Stevens. Ile waa sick. He says, O, gen-
tlemen, I haven’t done nothing.” They says, * Come out here.” He was
a big mulatto fellow—a young man. They took him out, and 1 heard
the guns fire, and they came back, but Hamp didn't come. The next
time they called Alfred Mioyard. IIe was a small fellow, and was sick.
He was grown, but he was only a little fellow. Ope of the white men
gaid, “ 0O, let that boy alone; he is sick ;” but they said, “ 0, God
damn bim; we'll ix him too.” I heard the gnns fire, and they came
back, but Alfred didn’t come. That was the last one they killed. He
dido’t die then, not till the next day, at nine o'clock. I saw him after
he was killed, and I saw where they had cut off a big piece of weat from
off his ruamp.

D, L. ADAMS—AIKEN COUNTY
CorLumsia, 8. C., December 16, 1876.

D. L. ApAMS (colored) sworn and examined.

By Mr. CAMERON :
Question. Where do you live ¥—Anpswer. I live in Hamburgh.
Q. How long have you lived there T—A. 1 have been hiving in Ham-
bargh about two years and six months, I guess,
Q. What is your age?—A. I was thirty-elght years old on the 4th dar
of July. | . .
For continnation of Harry Mays's testimony see pago 1358, commencing with Mr. Cam
eron's first question, near bottom of page.
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Q. Where did you live before you went to Humburgh 1—A. In Aun.
gusta, Ga.

Q. How long did yoa live there ¥—A. I have lived there about twenty-
five or twenty-six years—about twenty-six years, I guess,

Q. Of what State are yon & uative 7—A. I was born in the apper part
of Georgia, Talbot County.

Q. Where had yon worked or lived !—A. I generally have worked in
Aungnsta, Ga., op m the 8th of July. I haven’t been in Aungusta sivee
that time.

Q. On what day did the Hamburgh massacre take placef—A. On the
8th of July.

Q. Where were you on the 4th of July1—A. I was also in Hambaorgh.

Q. I will ask you if von were captain of the colored militia company
in Hamburgh at that time —A. Yes, sir.

Q. Of bow many men did that company of militin consist?—A. It
consisted of eighty-fonr members. It was called Company A, Eighteenth
Ilegiment National Guarda.

(). State whether or not it was organized nnder the State lawsT—A.
It was organized under the State laws.

Q. How long had it beeo an organized companyi—A. 1t had been
an organized company some five or six years, I think, or probably more.

(). How long had yoa been captain of the company!—A. I hud been
captain of the company, 1 guess, about seven or eight months—some-
where aboot that, as near as I could come at it.

Q. Who were the other commissioned officers of the company !—A.
Louis Cartiledge was first lieutenant; A. T, Attaway was second lien-
tenant.

Q. How frequently did the company meet for military drill or exer-
cise’— A, According to the rule and according to the law we drilled
once every month; but after I got to be captain of the compauny I drilled
them about once or twice a week,

Q. State whether or not the cowmpany bad a ball or armoryi—A. It
had a hall; we called it an armory.

Q. Hnw was the company armed I—A. With thumb. ]uﬂr.hug rifles.

Q. State what occurred on the fourth day of July; begin with the
beginning and go through with the narrative.—A. Uu the fourth day
of July, about six ¢’clock in the evening, or probably balf past five, to
be sare of it, I took the company out on parade. As we were going up
a street in Hamburgh called Market street, aboaot six or half past six
o'clock, 1 puess it was, there was a4 man by the name of Henry Getsen,
and Tom DButler, son of R. J. Butler, and also a sou-in-law of L. J. But-
ler, all white men., They had been on one side of the street, sitting in
a bogygy, looking at us drill up and down the street, I reckon, for about
half an hour. After a while they went back down the street from where
we were drilling, and went around on the street called Main street.
Afterward they came back on the street. I was at the upper part of
the street, und we were going down, marching by fours, in what is called
an ll]bEI"i'H] march, open order, hanng an interval between ranks, 1 sup-
pose, of twenty or thirty feet.

Q. How wide was the street 1—A. It was one hundred and fifty-eight
feet wide, and we were about the center of the street going down. They
turned ti:& corner and cawme up the street in a slow trot. 1 saw that
they intended to drive through the company, and I halted the company,
and then they stopped. I was at the head of the company, and 1 went
aronnd in front of their buggy and said to him, * Mr. Getsen, I do not
know for what reason you treat me in this ma.nuer " He asked me,
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“¥What?? I said, ¥ Aiming to drive through my company, when you
hiave room enough on the outside to drive in the road.” He said, * Well,
this is the rut I always travel.” Said I, # That way be true; buat if ever
you bad a company out here I should not have treated yon in this kind
of a manper.” Baid I, “1 would bave gone around and showed some
respect to you.” “ 'Well,” gaid he, * this is the rat that I always travel,
and I don’t intend to get out of it for no d—d niggers.” Haid I, “All
right ; I won’t hold any contention with youn; I will let youn throagh.”
S0 I gave command to the company to * opeu order,” and let him go
through ; so he went on through, and I then went on down to the hall.
Some of the men seemed to have got a little flustrated because they
drove through the company, and commenced talking, but I ordered
them to hush, and earried them in the hall and dismissed the company.
On Monday bis father-in-Inw came down and took out a warrant.

Q. Mr. Getson's father-in-law T—A. Yes, sir.

Q. What was his name 1— A, Robert J. Butler. He took out a war-
rant, and on Tuesday morning I received a summons. The constable
brought it to me, and, after looking at it, I told him that it was all
right; I would be there at the time designated. Sure enoogh [ went.

(). Before what justice 7—A. Before Trial-Justice Prince Rivers. So
I went down to the court at the time designated, and when 1 got there
Rivers read—I doo’t know what you call it—but anpybow he did not
say that it was a warrant. I asked him if it was & warrant, and he
sail it was pot. 1lle was general of the militia organization, major-gen-
eral of the State.

Q. Butler was?—A. Rivers was, And he said he wanted to find ount
from the evidence in the case—he wanted to hear the officers’ testimony
and afterward be wanted to #ind out whether it would be a case that
wonld be snitable or a case calling for his court-martialing officers, or
whether it would be a case to prosecute them before a court. He went
on to hear Getsen’s testimony, amd after he pot through, if 1 mistake
not, he heard Tommy Miller's evidence—no, he had just heard Getsen’s
evidence. After he got through, he told me, “As you have no counsel
you can ark any question of the witness yon desire.” So I asked him a
few questions, and at the same time, said I, * Mr. Getsen, did I treat
you with any disrespect when I spoke to you or dide’t I treat von po-
litely 17 He said, ¢ I can’t say that you treated me with any disrespect,
but I can say this much, that there was one or two members of the
company that showed some impudence to me, and also I saw them load
their guns.” I said, * Mr. Getsen, didn’t you see me examining the
cartridge-boxes and also the pockets of the members of the company
to see if they had any ammanition, before they went on drill1? [le
said, * Yes,” he did. Said I, “ Did you see any?” He said * No, [
didn't.,” I made him recollect this; said I, ¥ Dido't you koow that I
fonnd one man with a cartridge in his pocket and 1 took it away from
him and scolded bim about it 1? He said * Yes,” he did. Said I, * Well,
then, are you certaio that these men loaded their guns®” He said, * 1
saw them move their guns and I thought they loaded.” Whilst I was
asking that question, Rivers, the trial-justice, said to me, says he, “ [
don’t want yon to treat my conrt with contempt.” Said [ to bim,
“ Judge, I don’t mean to do that, if I know myself. I never expect to
treat any lawful officer with any contempt,” and said I, * I was only ask-
ing the question, and if the question is not legal then I don’t want to ask
him.” Before he could say anything to me I was taking my seat, and said
I, ¢ I will ask the witness no more qoestions, but will leave it to your
(fiscretiﬂn.“ He then said that sitting down was contempt of court
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I told him if it was he muost excuse me, aa [ was not accustomed to law,
and if it was any contempt I wes then asking his pardon for it,
for I did not mean contempt of the court. He said it was contempt
and be would put me under arrest, and he dismissed the court until
Tharsday ; I think it was Thursday ; it was on the 8th of Jualy, any-
how. I was also, then, under arrest with the constable. He went
out to.his dioner and came back again, and when he came back
he asked me if I wounld retract. I told him I did not know what
he meant. He said if I was willing to beg pardon of the court he
would excose me from the fine. I told him, well, if I bad contempted
the coort 1 was willing to ask pardon of the court. He said, well, he
would relieve me of the fine, and I was to appear again on the Sth of
July,at half past four o’clock. I told him, all right, I would appear. Soit
passed off, then, until the 8th of July. During that time I beard a great
many threats that were made. These persons would send me notice at
different times of what they had heard ; what they were going to do
with me on that day. I did pot pay any attention to thewm ; did not
give no notice to them at all. The day before the trial, (on the 7th of
July,) I went home to dinver at one o’clock, and when I got home to din-
ner it was not ready, and it was very warm, and the company’s drill-
room wag joining my house where I lived ; it was n part of the honse,
and I eould pasa right out of my bed-room into the drill-room ; so I went
outof my bed-room into the drill-room, and I was sitting by the window
when a man by the name of Mr. Melen, [Meling,] (a white man and a
preacher,) him and some other white man were together, and were right
by the drill-room, and 1 got np and looked out of my window and I heard
them say, * That's where that d——d wmilitia company drilla ;" and, said
he, ¢ To-morrow they are goiug to have a trial, and we intend to Kkill
the captain of that ecompany before he gets away from tbat conrt.”
Well, I beard a great deal of big talk and of threats, but I did not
pay any attention to them. Sure enough, on the Bth of July I came
home from work as usual, and I did not go back with the expecta-
tion of attending to court. About two o'clock R, J. Batler and Tommy
Butler, his son, and Henry Getsen, his son-in-law, and Harrison Butler,
another son of his, were there, and [ was standiug out before my door
when they came on down. Henry Getsen had a gun; I supposed it to
be a sixteen-shooter; it might not have been ; there was another fashion
of gun at that time, buat it appeared to bea sixteen-shooter which he had
across his saddle. R. J. Butler and his son Tommy were in the buggy
together, and had a sixteen-shooter in the buggy. 1 supposed from
the looks of it they had about seven or eight pistols in the boggy; large
Navy pistols. They went on down in the town, and yet I did not pay
much attention to that. lp a little while there was about thirty men
came, armed with sixteen-shooters and doable-barreled shot-guns; they
were coming in from Edgefield.

. How tar does K. J. Butler live from Hambaorgh ¥—A. One part of
his place is in Hamburgh and the other just ont ; I guess from the main
part of town he lives three-quarters of a mile, or it may be & mile. I
saw about thirty of these men come in, but I did not get scared yet; so
about balf past two o'clock 1 reckon there was about one hundred men
in tbe town of Hamburgh, all armed, some with pistols and some with
guns also,

Q. White men ¥—A. White men ; they were getting drunk very fast,
or drivking lignor and appeariog like they were drunk, and saying they
were poing to kill every God damped nigger in Hamburgh that day,
avd especially Dock Adams; that was myself. So, bearing all this, I
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went down to Judge Rivers’s house and told bim, said I, ““Judge Rivers,
I can'’t appear before your court to-day, for I feel that you are unable,
and yoar court is nnable, to protect my life, and I believe my life to be
unsafe; 1 am willing that you should go to work and draw np a bond that
you think proper rnd I am willing to give bond to a higher court, where
| think my life will be safe. The reason I come to you to tell you, is
becaunse I don’t want yon to suppose that I treated your court with any
disrespect by not coming, but it is becanse I don’t think my life is safe.”
He stopped and said to me, * Well, yon must use your own judgment;
of course, if your life is nnsafe, and if these men intended to take
your life of course I can’t protect yon. 1 haven't protection enoupgh
to protect yvon; my constable ean't do mueh.” Said I, #That is my
belief, and for that reason I don’t want to go before your court withount
you force me to, and then if 1 am killed you will be responsible.” He
said, * You can nse your own judgment; I shall go to court at the usual
time ; yonr name, of coarse, will be cafled, and if you don’t answer to
your name—well” he rays, * you won'’t be there; that is all ; you won't
be there to answer.” So, sure enough, before I got through talking with
him a white man by the name of Spamnick—I forget his other name—
before I got out of the bouse this man Sparnick came up to his house
and knocked at the door and came in. He said that Mr. M. C. Butler
bad met him at the store that they call George Damm’s, and he gaid that
he would like to see me ; that he appeared as counsel for I3, J. Butler, and
he would like to settle the matter without apy diffieulty and without
going befors the court, if it could be settled. I told him, * Well, there
is no one more readier to settle it than I am.” He &aid that Mr. Batler
wanted the officers of the company, in fact, to meet him. Whilst he was
talking another man eame in, by the name of Sam. . Spencer, and said
that M. C. Butler also had said that be wouald like to have a conference
with the officers of the compauny. I told him, ¥ Well, I will go;” but
afterward I went to the door and I saw a great crowd down at his place,
all armed men, and they were drunk, or playing off drunk ; they ap-
peared to be drunk, any way. I went back and told Mr, Bpencer to go
and tell General Busler that I would meet him, but I would like for him
to come away fromm where those men were, and that [ was willing to
meet him at Spencer’s house. So Spencer went back and told him, and
he agreed to meet me there. In this time I was in my shirt-sleeves; 1
had just come from work and bhad pulled off my coat; so I went back
and put on my coat to go down there, and sent word that [ wonld come
and meet him, One of the officers refused to go. 1 told him, well, I would
go, and I snpposed if I went it wonld be sufficient; and the first lieu-
tenant agreed to go, but the second lientenant wouldn't go, because he
believed he would be killed ; he expressed the reason iu that way. [
went on down to meet Mr. ’Butler. Before petting there Mr. Butler
left; in fact be didn’t go to Spevcer’s house ; he left Mr, Damm’s atore,
after promising to meet me, but he did not go. He got in the buggy
and went on across the river to Angusta. I desire to alter that; he
didi’t go to Auguosta at that time; he went on to the court, where we
were to meet the conrt at. He came on ap where Rivers lived and said
that the 1ime to meet the court had come and be was ready to go to
court and be was going on there. Rivers got his Look aud went on
down to the court. I dido’t go, but they went. I couldn’t tell you—I
couldn’t tell you, but if I was to tell yon it would be what I heard, and
that wouldno’s be relative, I sappose. General Butler came back from
the court and sent word for me to meet him at the council-chamber ;
that was at the town-hall. I sent word back expressing more reasons,
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that the men were still gathering in the town and that they bhad ex-
pressed themselves as going to kill me on sight, but that I was willing
to meet him to settle the matter any way that it could be settled, that
was right, but that I conldn’t go down to the council-chamber ; that his
men were all around him, and be bad already expressed himsell that he
couldn’t contrul them ; that they were drunk, and that I wonldn’t be
able to go to him, but that if he was willing and wanted to see me of
course he could go where I could make it convenieut to see bhim. He
gaid he wasn’t going nowhere else, and right there 1 had to come. So
I said I wasn’t going to that place. Then he left the council chamber
antd went on aronnd to Augusta,

Q. About what time did be go to Angusta 1—A. He went to Augusta
about J o'clock in the afternoon, as near as [ can guess at it. lle came
back from Augusta with a man by the name of 8. B, Picksley, who, I
think, was on the committee ; und he met him and had 4 talk with him.
1 dou't know what that talk was,

). How long did he remain at Augusta '—A. He remained, I sup-
pose. about twenty-five or thirty minntes. He came on back. The in-
tendant of the town went to him and told him that there was o great
many women and children, and he believed thers was going to be a fuss,
and he would like to have some time to get the women and children ont.
Hetold e, I think, that he would give him fitteen minutes to get them ont.
He asked hum, then, wasno’t there any way in the world that that matter
conld be settled withont a difficulty. He said the only thiug that would
settle the matter was for the company to surrender the arms and the
officers to liim, and he wanted an answer from me. I sent word back to
bim that the arms that were borne by that ecompany belonged tu the
State ; that I had received those arms in my charge, and was responsi-
ble for them, and I couldn’t give them up to no private citizen; but if
any officer who had a right to take them wonld come to me for them, I
would give them to him. The intendant of the town asked him, in case
the arms were sarrendered to bim, would he gnurantee the safety of the
town. He gaid it depended entirely npon how they behaved, He after-
ward tarned aroomnd and said be wouldn’t vouch for anything ; he had
pothing to do with that part. Bo I sent word, in reply to his answer,
that I conldn’t give them to him ; that I had no right, but be could send
any officer that had a right to receive them that would relieve me from
responsibility, and I wounld give themn to him. Bo the major-general
came, (that is, Rivers,) and told me what Mr. Butler bad said, and all
about it, and what he said be would do, and that if we dido’t give them
up be was going to melt the ball down before 10 o'clock that night. 1
gaid to him, * Geperal, [ see you are major-general of this State, are yon
not " He said, * Yes, I am.” 1 said, ** Do you demand thesearms? If
you do, I will give them to von.” He says, 1 have no right to do
it nnder the law.” I says, ** Well, [ kuow, come down to the law about
a matter of law, of course I don’t believe you have a right to do it; bat
if yon do demand them, to relieve the responsibility of any blood being
shed in the town from me, I will give them to you” He said, * No, I
don’t demand them ; I bave no right to do it; youn muost use your own
discretion about it.” I said, “ Well, if that i the way you leave me, I
am vot going to give them to General Batler.” I then wrote a note to
General Butler, saying in the note: “ General Butler, these guns are
placed in my hands, and I am responsgible for them, and 1 have uo right
to give them up to no private citizen ; I can’t surrender them to you.”
He sent me word back that he was going to have them in fifteen min-
utes. I told him, well, then he would have to take them by force, and



40 BOUTH CAROLINA IN 1876—AIKEN COUNTY.

then I would not Le responsible for them. So then, after that, he com-
menced placing his men ; in the first place, about twenty-five or thirty
horsemen—men mounted on horses—in {front of the drill-room, near the
river bank.

). How fir from the drill-room were they 1—A. I suppose they were
about seveuty-five or eighty yards. Then he placed bebhind the first
abotwent of the N, and C. U. R. R, be placed about fifteen or twenty,
as near as [ can goess at it wuhuut connting. Down below, on thﬂ
river, under a large tres, be had some thirty or forty. And them was
i weull about two huundred yards from the drill-room, and just beyond the
well, ubout fifty or sixty feet, there stood, 1 suppose, Sﬂl} men, all in arms.
He pluced them all arouand the square, back of the drill-room, on the
street. I forget the name of the street; but it was back of the drill-
roowm. e had men placed all around there, and up ou @ hill, aboat five
hnndred or six hovdred yards—mway be a little more. 1 could see him
placing men all around town.

Q. e was stationing them there himself l—A. Yes, sir. He was
with the men that was doing it. Pick Batler wasa also in the crowd.
Colovel Butler waa also carrying ont the orders. I could go up on top
of the drill-room and see them, aud [ did so. Then I came down off the
top of the drill-room into the drill-room, and I placed my men then
where they wouldn’t get hart.

By Mr. CHRIBTIANCY :

Q. How many bad you in the drill-room ¥— A, Thirty-eight ; [ suppose
about twenty-five were members of the company, and some others were
taking refuge there. Those L dido’t eall in myself. 1 only had twenty-
five members of the company in the drill-room. After he got all the
men placed he sent word back to me to know if I was goiug to give the
guns up; that the time was out. I seut word back to him that I could
not give them ap ; that I didu't desire any fuss, und we bad gone ont of
the streets into our hall for t-llﬂ- safety of our lives, and there I was going
to remain ; that I was not going to give the guns to auybody. He did
not send lm more answer then. About the time he must bave got the
woril his men commenced firing. There was a signal-gun fired ; I sup-
pose it was a signal-gun ; it was down the river, sorter. It looked like
it fired right up into the air., These horsemen that I was telling you
about, that had been placed in front of the drill-room, they were removed
before the firing commenced, and went down the street hack of the
square. 1 dido’t see them after they got out of sight, and don’t know
where they went; and these men, when that signal-gun was fired behind
the abutment of the bridge, fired upon the drill-room. They fired rap-
idly, I suppose, for about half an hour. They shot out nearly all the
window-panes in the building. There were lour windows in tront, and
they shot mighty near all the panes out; I don’t think there were two
panes left standing in each one of the windows, but there may be three;
anyhow, the most of them was shot out; the glass rattled all over the
floor, There was side glass and transom lights over the door, and all
those were shot out; the men were standing between the windows and
bebind the wall. After awhile, just about half past rix o'clock, I guess,
they kept closing up like they were coming up to the drill-room, and
after awhile I gave orders to fire, for it was the only chance of our lives
to fire, and they commenced firing then. The firing was kept up, I sap-
pose, for about a half an honr from the drill-room, but only every now and
then; not regularly. Duriog that time this man that was said to have
been shot (Mackey Merrivale) was killed. He was ooe of the men that
was firing trom behind this abutment. Then 1 weut upon the top of the
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drill-room to see where the largest body of the men was. I had beard
somebody holler down the street, and I recogoized it to be A. I’, Batler's
voice ; I was very familiar with it; he hollered to a man by the name of
Walker MeFeeuy to go over the river and bring two kegs of powder;
that they were going to blow that bailding up. There was one part of
the Luilding that we couldu’t see nobody from it. It bad then got sort
of dark anyway ; it was moonshiny, bat it was so dark from the trees
and bouses that were handy to it that we couldu’t see them. Of course,
then 1 was hiraid that they might do something of that Eind, believiug
that they could do it. I then went to work, and tore up some lumber,
amd made a ladder, and got out of the back way of the building; there
was no way to get dowu without s ladder; and we Esﬁapeﬁ trom the
bailding the back way,
Q. All of you went ont '—A, Yes, sir; we all went out. Dut before
1 went ont of the building I H-Ellt- the men ont. I seen that in the back
Ean: ‘of the yard there was wo firing ; everything was perfectly still. 1
ad been outside of the boilding, aud went down the street, 1 suppose,
between 200 and 300 yards, to see where the men were, and weunt all
aroand. 1 went back in frout of the building, and went through front
door, the eutrance leading up in the ball, and told this Ataway, the
first lientenant; be bad got outside somehow or other; he bad got
seared, and left the building before I konew it. 1 told bim to go down
first and receive all the men that were in the building, and Keep them
together till I eame ont; that I would stay up there with two or three
men, and every once in & while fire and make them think we were in
the hmldmg, while they were escaping. So he went out, and he got
scared, and, [ suppose, got exvited— I could’t allege it to be anything
elre—; nd mntmllﬁi off the best part of the company; so when' 1 got
to them there wasu’t but tifteen men with inyself. So I asked for Licaten-
ant Ataway and the balance of the men, aud they told me that be had
gone off anmd tried to uu'rj them off. They said they couldu’t tell me
where be had gone. Said I, “ Men, we are surrounded.” I think there was
over three thousand men I:he-re, lhe:, were coming from Auagusta at all
times, three and four hundred together, all around; the lower partof Mar-
ket street bad been completely blocked up with them for about 200 yards ;
it looked like just as thick as they conld stand ; and in the rear street
it was the same way, and also on the street called Main street, which
runs across. So I told these few men that were there, said I+ Men, [
don’t know how we will get ont of here, and there is but one way;”
aod said 1, “ You will have to fight pretty rapidly to get out that way.”
Q. Had you your guns with you ¥—A. Yes, sir; we all had our guns.
We went out that way, and got out on the street, and had to tight pretty
rapidly ; in fact, the fight lasted until about half past one o'clock that
night before we did get out. None of the men that was with me got
killed. One of them got wonnded in the thigh, but be managed to get
away ; be didn’t fall or anything of the sort. I carried them away in
the upper part of the street and put them down next to the river in IL.
J. Butler’s field. Of course they didn’t expect us to go there, he being
sach an enemy to ns. I carried them in there, and put them over by
the side of a little branch, where it was very thick with bushes. I was
very troubled about these men that had hid themselves, and wanted to
get them ont. 1 believed if they were canght they would be killed ;
the men with the second lieutenant. So after I got these men safe—
they were ont of ammunition then; they bado’t had very moch any
way—said I, ** You stay here now, aud I will go back and find the men,
if 1cau, I will try to work my way back, and will try to bring them
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out.” Bo I did go back. I was shot at, I reckon, over two hundred
times before I got in the square; however, 1 didn't tarn my course; 1
went on. I went back in the square, and I went under most every
house there was in the square; that is, I went far enoongh to call under
it. Some one or two, prnhabhr thre«e‘ men answered; the balance
woulduw’t answer, 'iI.‘h&*lir were scared, I snppose, and wouldn't answer.
I got three of them. DBy that time i was sarrounded and coanldn’t get
out no more, but I carried those three men where I thought they would
be safe. I koocked out some bricks under a brick honse with the batt
of my gun, and told them to crawl under there. That was under a
house that was very pear to the ground, and was bricked np all the
way from the ground. After they got in there I placed the bricks all
back just like thiey were before, very smooth, g0 you couldn’t discover
any hole, especially in the night. Then I went back in pursnit of these
other men, but I didn’t find them. While standing in a little corper
field, near a garden, looking oant, one of the men, which was the téwn
marah'ﬂ run across the gar{len, and I called hiw, but I sappose he
didn’t remgnize my voice, a8 he dido’t stop. He ran on and jnmped
over the fence, and I managed to get up on some part of the trestle of the
railroad and could see through it. The moon was shiniog very bright.
The corn made & shade where I was, and of course they didu’t see me.
They stopped the town marshal ; his name was Jeems Cook, Henry
Getsen, a man by the name of Bill Morgan, and I recognized one of the
men I thonght to be Kenlo Chaffee, but I was not certain whether it was
him or not, bat I knew Heory Gibson and Bill Mergan, 1 recognized
their voices, They stopped him and told him “ God damu you ! we have
got yon. Yon bave been town marshal here going aboot here arresting
democrats, but you won’t arrest any more after to-ught.” Said he, * Mr.
Getsen, I know you and will ask you to save my life. I havev’t done any-
thing to yon. I bhave only done my duty as town marshal.” “ Yes”
gays he, “ God damn yon, yoar knowing me ain’t nothing ; I don’t care
anything about your marshalship ; we are going to kill you ;" and they
fired. There was four or five men in the erowd, and all ot them shot
him. He fell. I staid there and saw them taking his boots off, and they
took his watch out of his pocket.
By Mr, CAMERON :

Q. Who did that7—A. They were all down in a huddle and 1 conldo't
gee who it was took the watch. So some of them said, “ DBy God, 1
reckon some of ns had better go over in the corn-field.” Then I woved
out of the corn-fleld. Louis Shiller—his house was in the same square—
I went then in his office.

Q. Was Shiller a white man¥—A. Shiller was a white man, and a
trial-justice also. I went in his office, right uwouder his hounse. I
remained there, I suppose, about an hour. They were breaking in the
houses everywhere and shooting people. This time they came to the
front door, and broke in the frout door of the office. So I went ount of
the back door into the back yard. They camein there, and they looked
around and found what I dido’t find the whole hour that I was in there.
I sn (Fnsﬁ they had lights, and found these men that were in there who
wouldn't answer me when I called them, They found one or two colored
men in there and took them ont. I heard them cursing aud say, * Godd
damn you, we have got you.” They were beating them with sticks aond
gung, or eomething,

Q. Did you know any of the men that went into Shiller's house 1—A.
No; I dido't know any of them. Whilst I was stunding in the back
yard I could look right into my bed-room window, uud also iuto my sit-
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ting-room window, and I saw them taking down my pictures and break-
ing up the furnitnre. They broke mp everything I hadd in the world ;
tovk all my clothes, my matiresses and feather-bed, and cat it in pieces
anid seatiered it everywhere, destroving evervibing that [ bad. T didn’t
bave o suit of clothes oniy what I bad ou my back. Tbhey took all iny
wile's clothes, and Dbroke op all my furniture and everything. By that
time they commenced getting very thick in the square, amd ns they
commenced getting thick, I jumped over a little croxs fence in Shiller's
vard; aud a8 I got up on the tence I heard somebody sny * Halt!™ and I
looked over the fence aud I saw old man R. J. Butler run out the back
part of Lafayette Davis’s store, and he shot and I heard him say, * God
damn bim ! I have got him.” This was a man by the name of Moses
Parks. S0 he shot him. He torned around and said, * God damn
bim! I have got him,” and shot Parks and killed bhim. [ weut then up
in the postmaster’s honse, where he lived. His name is Iltawles. 1 for-
get his other name., It was a two-story house, and I went up stairs in
the verauda, and it bad slats all along on the top of the banisters
glong there in front. It was like the honse frouted one street, this way.
(llustrating by diagram on paper.) I was on the back part of it, and
here came apother street. Right on this street, I suppose, there was
over a thousand men. They bad their beadquarters there, and Gen. M.
U. Botler was among that crowd, and every time a party would come
in and bring & colored man that they had captared they wounld bring
bim right up there to what they called the “dead-ring.” They had a
“dead-ring” down below me there—I suppose about seventy-five or
eighty yards, and that is where they would bring the colored men that
they wounld capture. Every time they would come iu General DButler
would vell, * Good boys! God dammn it! turn your houunds loose, and
bring the last one in,” That was General M. C, Butler, aud also Pick,
Butler. They were together most of the time, and they would ask,
“God damn it! can’t you find that Dock Adams? We want to get
bim,” (that was myself;) and some asked what kind of a man I was, and
wme would try and agree what sortof a man I was—" a man with side-
whiskers and moustache "—and some would roll up their sleeves and
wTite it on their cuffs. One man wrote down my description on the
bosom of his shirt, and said, * We¢'ll have him before day;” and I was
Manding right there, looking at him. I waslooking thmugix the blinds,
vhere, I reckon, there was about a half-dozen slabs broke out right at
tbe end, and I could stand there and look at them. I could move back
vhere they could not see me, and it was dark anyhow. So I staid right
there till lay. I goess that was about between two and three o'clock.
% finally time commeneced ranning out, and they said, ¢ Well, we had
better go to work and kill all the niggers we have got. We won’t be
shle to find that son of a bitch.”

. Could you distinguish who said that?—A. Well, I don’t think I
eould tell who it was that made use of the expression. It was made in
the erowdd. Some said, * We had better kill all,” and some would say,
“We bad better find out.” From what I beard men say, General Batler
bad moved men aronnd to the corner house, on Main street, in the rear of
the building, and bad made that his headquarters. Sowe would say,
“We will go around to Davis's store and there we will find General
Batler;™ and then he says, * We will do just whatever he says.” Some
of the men would say, “ We had better kill all, becaase, if we don’t,
they will give testimony against us some day to come.” So they had
gnite a2 wrangle among themselves at one time, becanse some of them
did pot want to kill all. They wanted to pick out certain men, and
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some wanted to Kill all; and they got up quite a fuss, and talked about
shooting among themselves about it. Finally, there was a man from
Aungosta—I koow the man well, bt I can’t think of his name now, to
save my life; be Las a kind of a curious name, and I have been trying
to think of his name ever since I have been here; but anyhow he told
them that they bhad better have u court-martial of tweunty men, and
whatever that court-martial decided on, then do it. So they agreed to
that; they went off, and when they came back they had the men's
names that they intended to kill down on paper, and called thew out
one by one and wonld carry them off across the South Carolina Rail-
road, Ly that coru-fleld, and stand them uvp there and shoot them. I
saw M. C. Batler, He came around there once, about the time the
court-martial was decided, and was telling them what men to kill and
what men he wanted to be killed ; and I heard him call Attaway’s name
distinctly, and another by the name of Dave Phillips. The other
names I conld not hear. They wanted to kill some who got away.

Q. Yon heard Batler call those names as the names of the persons
who were to be killed ¥—A. Yes, gir; I did. The men seemed to be
very much dissatisfied, and they said that General Butler ought to kill
the last one of them. They wanted to kill all of them, and they were
sort of dissatisfied about it. Some said they would go off home, becaunse
they would not kill all.

By Mr. CHRISTIANOY :

Q. What did this Georgia man do'—A. He said there onght to be a
court-martial ; he was oot in favor of killing all. There was one or two
men taken ont of the ring that they wanted to kill, and earried over in
Georgia by some one or two of the Georgians. They got a man by the
name of Spencer Harris, who was in the dead-ring, and they slipped
him off; also Gilbert Miller; and they carried another young man by
the name of I'rank Robinson across the river to save his life. A man
by the name of Pompey Curry, be was to be killed. They culled him,
aud when they called him be answered to his name, and then jum
and run at the same time., They shot him down, but he got up and got
away at last; he lingered a good while, bat he s up there now. He has

never been ahlﬁ to be ont much since.

By Mr. CAMERON :

Q. What time of the day were these last men that you have meu-
tioned shott—A. They were shot, I guess, abount 3 or 4 o'clock in the
morning. o _ _

Q. Was it daylight *—A. No, sir; it wasn’t quite daylight ; the moon
was shining very bright—about as bright as ever you seen it shine. It
appeared to me that the moon shone brighter than it ever did before.

B:_Ir" Mr, CHRISTIANCY :
Q. You did not want it to shine half so brightly ¥—A. No, sir.
By Mr. CAMERON :

). How many were shot at that time ¥—A. There was four men killed
out of that dead-ring.

Q. Give the names of those who were killed.—A. The first was A. T.
Ataway, the first lieatenant; the next was David Phillips.

Q. Was he a member of your company '—A, He was; he was the
armorer. The third one was ..'!Lli'rrd Miuyon.

Q. Was he member of your company T—A. Yes, sir; he was. There
was another one—I ean’t think of his first nawme, but his last name was
Stepbens; but he was not a member of the company.
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By Mr. CHRISTIANCY :

Q. They are the ones that were killed in the dead-ring I —A. Yes, sir,
Then there was Getsen and Morgan, making in all six. There was two
wounded, bat they were not killed. Pompey Curry was called up to be
killed, but he run away.

. Was be a member of your company —A. Yes, sir; he was a mem-
ber of the company; and a fellow by the name of Engene Banks, he
was also wounded, but not killed.

Q. How long did you remain in the honseT—A. I remained in the
house notil the main erowd had dispersed, except some few stragglers,
I remained there until yon could just discover day. I came down then
out of the bnilding from where I was and went out of the back lot and
looked at Jimmy Cook, the town marshal, that was killed by Getsen
and Morgau ; and afterward I went right ou out throngh the back way
down and got on the Sonth Carolina Itailroad, and I then came to Aiken.

Q. How far is that from HamburghT—A. Seventeen miles from Hawm-
burgh. We had a good mauny in this dead ring, I sappose some twenty-
five or thirty. They just went into their bouses and took them out of
their honses—men who bad taken refuge in their own bouses to save
themselves, and had nothing to do with the affair.

Q. They did not kill them 1—A. No, gir, only Stephens; they took him
ontof his house and killed bim. I heard—I am not able to say who the
men were, there was snch a erowd—but right near where [ was stand-
ing they expressed their reasons why Minyvon and Stepliens were killed,
A man by the name of Lamar, (I forget his other name—I am sorry I
can't recollect it,) but it was from some previous falling out that they
had had at some sale prior to that, and he wanted bim killed on that
aeeount ; that was expressed in my bearing by some of the men. Also
Stephens was another man that some man had a gradge agaiust bim ;
bat these oth-ra were killed down there simply because they were lead-
ing republicana, and also belonged to that company.

Prior to the difficulty—I reckon abouat two wonths before the 4th of
July—Harrisou Batler, one of R. J. Butler's sons, was in conversation
one morning with me, John Thomas, Pres. Williams, and John Bird,
and, if I mistake not, » man by the name of 8. B. Picksley., He told
me that the democrats had made it up in their own minds, aud they
bad organized all over the State, and also had about thirty men from
Texas and Mississippi to come in this State, and they were feedin
them, organizing all of the white men iuto certain different clubs, an

efore the election that there had to be a certain nuwber of niggers
kilied, leading men, and if they found out after the leading men was
killed that they couldn’t carry the State that way, they were going to
kill enough so that they conld carry the majority, Ie said he had
mthing to do with it; that he waan’t a member of any of these clubas;
that all be had to do with was on his own plantation and the people
that lived on it, and if any man interfered with them he should proteet
bit home, But lie said that it was a fact that that was to be done, and
be said in the presence of all these men that it had to start right in
Hamburgh. He said Hambargh was the leading place of Aiken Conuty,
and if they could be successtul in killing those they wanted to kill in Ham-
burgh, they wouald certainly earrythe conuty ; but it had to be done in all
the conuties ; that there wag no way to preveut it. [ says, * Bupposing
that the colored men shonld bave a poll to themselves and the white men
to themselves 17 (1 was jost suggesting that to draw him out.) He said,
“It don’t make a damned bit of difference what sort of polls they have;
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these men have got to be killed ; the white men have declared that the
State has got to be ruled by white men ; we have got to have just sach
8 government as we had before the war, and when we get it all the poor
men and the niggers will be disfranchised, and the rich men would rule.
We can’t stand it and won’t stand it.” And be told me then, * Jimmy
Cook and Dan will certainly be killed.” I asked him why! He said
there was men who had a plenty against them, and they would kill them
sure. Said I, * Mr. Batler, will I be in that number?” He gaid, * No;
I don’t know whether your name is down or no ; but it depends entirely
on how you behave yourself.,” There was one boy that was drounmer in
my company. He was a minor (under age,) and by request of his
mother we allowed him to be a drummer in the company. They took
that boy up and whipped him.,

By Mr. CAMERON:
Q. Who did that I— A, Old man Batler did that.

By Mr. CHRISTIAKCY :

Q. Was that before the Hamburgh riot ¥—A. Yes, sir; just prior to
that. They had bLim whipped ones or twice. He whipped him once,
and then made his mother do it. He just got ap and teold her she had
to do it., After that 1 received a note. The note was destroved when
ull of my papers was destroyed. I received a letter with my name, and
epecifying a dozen or two different names that was in the vicinity of
Hamburgh that had to be killed, and 1 was sure to be killed.

By Mr. CAMERON :

Q. You may give the names of any of the others that you can recol-
lect 1—A. James Cook, and Ataway, and Anderson Minyon, and Sawm.
Spencer, Charley Gritlin, Mortimer Mimwms, and I don’t know that I can
think ot the balance ; but I had the names of all of them.

(). That letter bad uwo name to it, I sappose—A. No, sir; it had no
nawe to it.

Q. How did yon receive it—through the post-office 7—A. I received
it through the post-office.

By Mr. CHRIBTIANCY !

Q. How long before the Hambargh affuir —A. That was about three
weeks before that.

By Mr. CAMERON :

Q. How old a man is Harrison Butlert—A. I should jodge that Harri-
son Butler was about thirty-six or thirty-seven; 1 don’t know certain.
He is o son of R. J. Batler.

He said they bad a wild man there from Texas who had been killing
people for four or five years; they said he was in the Mississippi fmc’u.p;
and they said he dido't have more than a word and a blow with a man
before he would shoot him right down.

Q. Where have you been since the Hamburgh affair I—A., Well, sir, 1
have been the most of my time in Aiken; I couldn’t possibly stay at
home. Whenever I would go home and stay a night or two 1 woald have
to lay out in the woods. My wife would be up there, but in fact 1 had
nothing else in the world; I had no furniture, nor nothing ; I had to let
my wife remain there with her mother in Anguosta; botsinee that time [
couldn’t go into Augusta. There was men over there, on acecount of
that fuss, who expected to be arrested, and they have sworn to kill me
if I ever put my foot there, and my wife would see me, and I would lay
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out in the woods all night. I just laid in the woods regularly from that
time; I couldn’t sleep in the house.

Q. Have any of the other colored people of Hamburgh been com-
pelied to lie out in the woods '—A. O, yes, sir; there bas bardly been
o time gince that riot until just since the district attorney has been
down there arresting some. They may have probably ron into their
bouses now and then since that time and prior to that time; but a man
daresn't sleep in Lis honse ; he eouldu’t sleep in his houze.

Q. Did the women and childron sleep in the houses, or did they go
out too I—A. Some few of them had to be up all night. Sowme of the
women have got to laying oot in the woods.

By Mr. CHRISTIANCY :

Q. During the night while that crowd of armed men were aroand
there, and when they were killing these colored men, was avything
said abont politics 7—A. Yes, sir; that was the whole talk all the
time, Yon coald just hear it all the time: * By God! we will carry
South Carolina now ; about the time we kill foar or five bundred more
we will scare the rest.” You could hear them say, “This is ouly the
beginning of it. We have got to have South Carolina ; we have got to
go throngh ; the State has got to be democratic; the white man has
got to rule; this is a white man’s government!” Polifics was used all
night long, all the time ; even in the evening, before it begun, you could
hear, * We are going to redeemn South Carolina to-day!” You could
hear them singing it on the streets, * This is the beginning of the re-
demption of South Carolina.,” And they allowed there was no court in
Bouth Carolina that would try them; that every hundred years the law
ran out, and there was no law now. They tell it constantly up about
Hamburgh that they ain’t begnn to kill out what they are going to kill,
They, most all of them around there, say they intend to kill me, if I am
the last man on earth; and I have received from time to time, I reckon,
a dozen notes. I have got some now, and 1 wish I had known I wonld
be called in, and I should have presented them.

Q. Do yon think it safe for you to return to Hambuargh 1—A. No, sir;
it is not safe for me to be there, but I am compelled to be there; when
Iam elsewhere | am on expenses; I haven’t been able to make five
cents since that time ; I am afraid to work.

DBy Mr. CAMERON :

Q. What is your business 1—A. I am a boss-carpenter by trade.

Q. Have you heard threats made to colored people since the IIam-
bargh riot, or at any time during the summer —A. Every day.

Q. State generally what the nature of these threats was1—A. Well,
even up to the election and since the election, it has been osually ex-
pressed that they were poing to kill out all the radicals, and all those
that didn’t vote the democratic ticket they would kill. They said there
would be cluba after the election until the next election, and every col-
ored man that dido’t join the clubs they were going to kill, if they lived
in Bonth Carolina.

Q. You bave heard those threats yourselft—A. I have heard them
myself time and time agaiu. I have heard men make use of it more
times than enough, different times. It is a regular thing in my part of
the State. About Hamburgh and further down in Edgefield, which
controls that part of Aiken County, or tries to do it, they are the worst
set of men you ever seen in your life. This Getsen is the prime leader
of all the difficulties and crowds that have been brought in there since
the Hamburgh riot; he would go tv Angusta and eelect the men
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and bring them in there. Whilst they were arresting these men he
would lay in Augusta and ereep over at certain tiwes of pight and go
back. But since they have been expecting conrt to go ou here, [ showed
the district attorney a letter to-day that was received from there yes-
terday morning by Harry Mays. He shot the second time at a man
named Charley Torns, & blacksmith ; and Dr. Ingall shot at bim Son-
day night with a dmﬁ.ﬂe-harrelml gun, and Henry Getsen shot at him
with a sixteen-shooter,

Recalled December 22, 1876.

By Mr, MERRIMON :

Question. Why did yon leave Georgia to move to South Carolinat—
Answer. Well, sir, my first reason for leaving Georgia, it was becanse
that the colored men were so oppressed over there in their opinion.
They could not exercise their political opinion as they wished, and I did
not desire to be oppressed that way, and moved to South Carolina on
that account.

Q. Were yon not charged with being implicated in an insarrection of
negroes in Georgia about two years ago, of which General Morris was
the leader, in Jefferson and other counties ; and did you not leave Geor-
i unhtlml; account ¥—A. No, sir; I did not; I never was charged with
it, either.

(). Did nobody ever impute that to you I—A. No, sir.

Q. Why were you elected as captoin of the company of militia that
paraded in Hamburgh on the 4th of July, and how and where were you
clected I—A. Well, I dow't know; I suppose I must bave been the
choice of the members; I don’t know otherwise.

(). When and where were you elected 1—A, Ldon’t exactly kuow now,
but I think 1 was elected in—I could not recollect certainly now, bat
ubont six or seven months before the difficulty happened ; somewhere
abonot that time.

Q. When and where did the organization take place ¥—A. We had a
hall at that present time sitnated in the townof Hambargh ; a man by the
name of Sam. Spencer’s bhall and warehouse it was called. We used
that for a hall at that time,

Q. And you were elected there I—A. I was elected tbere, sir.

). Under what law of South Carolina was your company orgunized ¥—
A. Under the militia law,

). The general law ou the subject of the militia ¥—A. Yes, air. The
company was organized abont six or seven years ago, [ think. The com.
pany had bad one or two eaptaius besides myself, General Rivers, who
18 now major-general of the militia, he was the first captain of that com.
pany ; the second captain was a man named , who is col.
onel of the regiment, was captyin of them. The compauny remained
ander the control of the lirst licutenant, Carteledge, for a while until I
was elected captain.

Q. It was organized under the law of 1809 or 1870 first7—A, Yes
sir; I think it was; and then it was re-organized under the law. 1don™
kEuow exactly when it was organized firat.

Q. Was it re.organized at that time when you were elected !—A., The
ecompany had been re-organized before that time,

Q. Yoo were not elected at the re-organization *—A. In the first re-
organization I was not.

Q. If [ understand it, there was alaw passed about 1869 or 1870 pro-
viding for the organization of the militia, and this company was organ-
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ized nnder that law, or purported to be, and then there was an amend-
ment of the law, and they had to re-organize 1—A, Yes, sir; this com-
pany first belonged to the ninth regiment of national gnards, and it was
re-orgunized nnder the eighteenth regiment.

Q. Well, when it was re-organized, how many men were in it T—A.
Well, when it was re-prganized, I think there were 84 or 85 membera to it,

(). At the time of the re-organization I—A. Yes, sir; there were 84

or 85 members 1o it when T was elected captain,

Q). Active members ¥—A. Yes, sir; active members.

(). Had the company been dissolved for some time 1—A. Yes, sir.

Q. Had they ceased to drill *—A. Yes, sir.

Q. Where were the arms in that time ¥—A. In the hands of the

colouwel of the regiment.

Q. Who was he I—A. John Williams,

Q. Where did be Lkeep them !—A. I am not certain, but I think he
kept them in a room in his bouse,

Q. Did Le live in Hamburgh Y—A. He did, sir.

). Hlow far from the drill-room were you drilling on the 4th of July 14—
A. Well, I guess, sir, it was between three and four hundred yards.

Q. How many times had you paraded before Lthe 4th of July last, and
who ordered tlie parades ¥—A. 1 Lad paraded a good many limes.

Q. Well, give us some idea of how many times.—A. That is, I had
drilled on the street; not-what yon say was a regular parade. The
members, when I first taken hold of the company, was pot drilled to soit
me, and I did not make muoch display on the street as a parade, but [
taken Lbem out and drilled them. I did not think they were sufficient
drilled to make much display on the streets,

(). Did you drill them in the day or the night 1—A. 1 drilled them
sometimes in the streets, most of the time at vight ; woonshiny nights
I drilled them on the streets; if the moou was not Ei.li'l.'lillg I would drill
them in the Lall,

. After yon were elected captain, how soon did yon get vour arms 1
—A. After I was elected captain and received my commission, I got the
gons in about a week afterward.

. And how long after that was it before the 4th of July 1—A. It was
about two or three months.

:1'1?*’ Did you get your ammunition when you get your guus —A. I
an't.

Q. By whose orders did yon get yonur gunsand ammunilion, and from
whom T—A. I got them from Colonel Williams, sir.

Q. Who isbe ; the colonel of the regimeut {—A. The colonel of the
regiment. .

Q. Did you get the ammunition from him ¥—A. Yes, sir; when I got
the ammuanition I got it from him,

Q. When did you get the ammunitiont¥—A. I had ammunition, I sup-
pose, abont a month before the 4th of July. The ammunition that I
had, and what caused me to have it, I was going to have a target-shoot-
iog in the way of raising some money ; a kind of pleasare-trip and pie-
nic, like, amnd 1 was going to have a target-shooting to raise some money
to boy a uniform for onr company, and by some means or another I did
not have the target-shooting. I coucluded afterward not to have it, and
of course I bad some ammunition.

Q. Whatsort of ammunition was it 7—A. Cartridges.

Q. What sort of balls—wminié balls —A. The kind of balls you use
in these thumb and breech loaders,

8 O VOL 1—4
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Q. Well, were the balls adapted to target-shooting ¥—A. O, yes, sir;
of course ; ballas jost like you nse; regular cartridges.

Q. Kound or conical balls —A. Conical balls.

Q. Who carried the ammunition into the drill-room ¥—A., YWhen do
you mean 1

Q. At any time ; firsat.—A. There was no ammunition in the drill-
room until that evening.

(). What evening —A. On the 8th of July; and it was not carried in
there nutil about balf past six o’clock.

Q. Well, where did you get it ¥—A, I had it myself.

Q. Where ¥—A. The ammaonition 1

(. Yes, gir.—A. I bad it at my house.

Q. How much ¥—A. I bad, I suppose, noout—I probably might have
had about 120 ronnds,

By Mr. CHRISTIANCY:
Q. You do not mean for each gun 1—A. No, sir.

By Mr. MERRIMON :

Q. Where did you get it'—A. I got it from the colonel of the reg-
ment. I got it about a month or two before July, on account of having
the target-shooting.

Q. Where had the guna been prior to your getting them, and how
long bad they been there I—A. I can't tell yon how long they had been
in the hands of the colonel, but when I got them I got them from the
colonel of the regiment.

Q. Do you know where they had been stored 1—A. I think they had
been stored in a room of his house ; I am not certain ; I think a portion
of them was; but I have some of them—

Q. What is his name T—A. Williams,

Q. I ask you if they were not stored in Rawls store 17—A. If they
were I did not know it ; they were not, to my knowledge.

Q. Did you get them by order of the colopel, or did you go and tak:
them 1—A., Yes, sir; I got them by order of the colonel, if I mistak
not—no; I bave not got it, his written order, and also he has got m;)
receipt for the guns.

Q. Why was it your company was re-organized only this year —A., |
do not know as there is any particular reason.

Q. Why had not it been re-organized before 7—A. I do not know am)
particalar reason for it atall; it was just seimply because they could no
get men to act as company.

Q. I ask you if the time had not passed within which yon conld re
organize 1—A. 1 do not know.

Mr. CorisT1ANCY. The law will show that ; he need not testify to that

By Mr. MERRIMON :

Q. Well, your company was re-organized in this year T—A. In thi
year. I was elected captain of it this year.

Q. Why was it s0 Y What was the special purpose ¥—A. What wa
the special purpose 1

Q. Yes, sir; of re-organizing this year.—A. I do not know as the
had any particular purpose for it. It would have been re organized :
long time before if they conld have got anybody satisfactory to act a
captain. When I first moved to Bouth Carolina they tried to get m:
into the company, but it was some time before I would agree to join it

Q. How many militia companies were organized in and aronnd Ham
bargh, and for what purpose were they organized, and when 1—A. 1 &
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ot know. There was one in Aiken, I think, if I mistake not, and one
ir Hamburgh ; them two are the only ones I know of in Aiken County.

Q. Had there been two or three around in the county there 9—A. I
beard of one or two others, but where they was I don’t know ; I heard,
also, there was one at Graniteville.

Q. Were they and other companies organized prior to May, 1870—
last May T—A. I don’t know abount the others, but I know mine was.

Q Did youn drill any last year, that is, in 18756 1—A. [ think the com-
paoy did drill some last year, but I did not drill them,

By Mr. CHRIBTIANCY :
Q. Yon were not captain then ¥—A. No, sir.
By Mr. MERRIMON :

Q Why did Louis Schiller come to Columbia on Wednesday or Thurs-
day after the Hamburgh riot —A. I do not know.

Q. Why did members of vour compauy meet him at the railroad-plat-
form at Hamburgh on the morning of his return ¥—A. It wasn’t so, sir.

Q. They did not do it ¥—A. No, gir.

& None of the members of your company met him 1—A. No, sir.

By Mr. CHRISTIANCY :

@ Yoo mean so far as you know '—A. I know they didn’t. The rea-
son of my saying positive about it, I was standing in front of my door
when Behiller got off the train. I had given him the snmmons that I
bad received to appear before the court, to bring it over here. I asked
bim to bring it over bLere, and asked John Elliott what did be think
abont it, and whether he thought it wus a legal summons; and when
be got off the train I walked aa far as the corner with bim, and he told
me that he left the summons over here. I think he told me 8o, but any-
xw he did not give it back to me, and so no one else met him at the

pot.

By Mr. MERBIMON :

Q. Did he have a large tin can 1—A. He did not, sir; or if he did, he
had it where 1 could not see it.

Q. Did you see him have any bundle of any sort that members of
vour company carried to John Williams's house *—A. No, sir.

Q. Who is John Williams, what ia his military raok, and is he the
=0 you have been talking about—A. Yes, sir; he is colonel of the

giment.

Q. What regiment ¥—A. The Eighteenth Regiment National Guards.

Q. Did yon hear A.T. Attaway, one of the lieutenants of the com-
Moy, enrsing white people on the day of the first trial before Rivers,
o the 6th of July; aud, if so, what did he say 1—A. I didn’t, sir.

Q. You did not hear it T—A. I did not hear any person. I heard him
&y this : A man by the name of Bparnick, he employed him to act as
storney for the officers, and when e appeared before the court as at-
torney, Mr. B. J. Butler asked for the case to be continued ontil the
pext day or until some specified time that day, so that he could go
over in Augusta and get him a lawyer, and I got up and said rather
than to put the court to any tronble and to stop any business, I would

go to trial without any connsel, and Mr. Sparnick did not act.

Q What was Mr. Attaway’s attitnde—did he threaten the whites 1—
A. No, sir; if he did, I did not hear it.

Q. Was he respectful to the court +—A. Yes, gir,

Q. What waa the trial-justice’s politics, and was he colored or white!—
A. He was a colored man, and said to be a republican.
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Q. Had members of yonr company carried their guns with them with
bayooets fixed oun the highways near Hambargh 1—A, No, sir; they had
nof.

Q. And, if so, by whose order7—A. On the highway?

. Yes, sir.—A. No, sir; they did not.

Q. Where were the guns kept 7—A. In the armory.

Q. Did yvou allow your men to take the guns home!—A. When they
were ordered to bave an inspection, I allowed them to earry them home
and clean them.

Q. Was that often T—A. No, sir; abont once in every month.

Q. How long did they keep thvm out T—A. I would allow them to
carry them biome and l}rmg them back the next drill. I generally had
two drills a week.

). What was the ohject and purpose of your company —A. It was
a militia law. There was no particular pnrpose, only militia, subject to
the orders of the governor at any time he saw fit to call on them for
anything.

Q. Did yon see Gﬂuﬁrn! M. C. Batler when he reached Hambuorgh on
the ev ﬂ]mg of the 8th ot July ¥—A. When he first came !

Q. Yes, sir.—A. 1 did not, sir.

Q. Do you know what time he arrived and bhow he was traveling!—
A. 1 think he arrived there, irom what 1 heard—not from what I know—
about half past two o’clock. The first of my knowing he was there was
about three ¢’clock.

Q. Who was with bhim, and where did ke stop ¥—A. I do not know.
I understood he stopped at the store of a man by the name of George
Damm.

). Did he have any arms with bim *—A. I do not know; I did not
gee bim ; I do not kuoow what he bad. I got & message from Lim at
that juncture.

Q). Had youo ever seen General Dutler before that; and if so, where
and when T—A. I saw him passing through Hambaorgh freguently.

Q. Before that evening ¥—A. Yes, sir. In fact, I have seen him a
good many times in Augusta, '

Q. On page 10 of your testimony you say these words:

It was a part of the housse, and I conld pasa richt out of my bed-room into the drill-
room, aud 1 was sitting by the window, when a man by the name of Mr. Mealing, (s
white mun and a preacher,) bhim aud some other white mon wers together, and were
right Ly the dvill-rovm ; apd 1 got up and looked oot nfm;f window, atid I heard them
say, " That's whera 1].ra.t- dawned militia company drills; " aud, umd. he, * To-morrow
they are going (o bave a tiial, aml we iutend to kill the cnptam of that company be-
fore he gots away from that qm-urt.

Refi Tring to that testimony, state who was with Mr. Mﬂalmg when the
expression was used as reluted in your testimony; what time of day
was it ; how did be travel, and which way was he going '—A. Well, sir,
he was going down on l'hl_. train, down towand the main part of the
town, like—well, in the direction of Edgefield; who the parties were
with him [ did not know. 1 know they were white men ; 1 did not know
them ; men that lived in the country, I suppose; they looked to me like
they fived in the couutry.

Q. What time in the day was it?—A. I guess it was abont half past
one o'clock—maybea little later than that, I guness. 1came home todin.
ner at one o'clock, as usual, [rom Aagasta.

Q. Did you ever hear Mr. Mealing use an oath 1—A. Du] I ever hear
Mr. Mealing use an oath !

Q. Yen,—A, Well, he used it that day ; I do not know only from
what 1 bave been told. The man wasshowed to me at court, The first
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we had court he was there, and they told me that was Mr. Mealing, and
also 1 heard some one call his name,. ;

Q. He is the man you heard swear —A. Yes, sir; he is the very
ma.

: Q. He said they were going to kill you the next day at the trialf—A.

8, Bir.

Q. What denomination does he belong to as minister 9—A. I do not
Enow, sir,

Q. Name some of the parties who made the threats that yon refer to
in the paragrapb I have read from that testimony.—A. That made
threats ¥

Q. Yes.

M}I:'_, CAMERON. He gaid that he did not know any of them except Mr,

Eﬂ in -

A. Irilid not. I beard the threats being made, but I could not state
positive of my own knowledge., I did not hear the man say 80; that
was Harrison Butler.

Q. You did not bear him say it 1—A. No, sir.

By Mr. MEBRIMON :

Q. You say, then, * I heard a great deal of big talk, and of threats;
but I did not pay any attention to them.” Now, give us the names of
some of the men that made those big threats 1—A. I heard from differ-
ent parties; I heard men ta]kinﬁ big talls, saying what they were going
to do on the day of the trial, and I heard Harrison Butler make use of
a good many threats,

Q. Where was he ¥ —A, At coart that day. He came there with a
sixteen-shooter in his boggy. That is, he did not, but his father did,
be, and his son, and he had two large Navy pistols buckled around him,
and while the conrt was in session he was ¢arsing and going on, and
talkiog about what they were going to bring South Carolina to just ont-
side of the door.

Q. That was while the trial was going on ¥—A. Yes, sir; the first day
the (rial was going on.

Q. Well, who else made these threats ¥—A. They were men I did not
know ; also Henry Getzen was there.

Q. Did he make these threats, too¥—A. Henry Getzen did not have
very much to eay that day.

. How many white men reside in the town of Hamburgh? Name the
prineipal citizens there.

Mr. CHRISTIANCY. You mean the village there?

Mr. MERRIMON. Yes, sir.

A, There is Mr. Nunberger; I don't know his first name ; I know it,
too, but [ can’t think of it. He has two sons, one of them grown and
one of them not. Mr, George Damm, Mr. Bill Coger, and Davis Lep-
field.

Q. Was there many or few white people there?—A. Not a great
many.

Q. How many colored people; and is the town council composed of
white or colored men 1—A., Mostly of colored men.

Q. Is it composed of colored men entirely T—A., Well, there are some
white men living in the village.

Q. But what [ want to know is whether the town council is composed
exclusively of colored men.—A. There is one white man on it, Mr.
Schiller.

Q. How large is the colored population there ¥—A. I think abont—
of men do you mean ¥
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Q. No, of the whole.—A. Of the whole, there may be over 3!]!‘.]' Or may
be 400.

Q. How long have the colored people had control of the town council
—A. Well, 1 dov'’t know, I think for four or five years; I dou't know
positive, as I only can say positive for about two years.

Q. Do you not know that they have had control ever since recon-
struction ¥—A. They might have; I dou’t know.

Q. On page 12 of vouar testimony, you refer to seven or eight pistolas
in Mr. R. J. Butler’s buggy on the 8th of July. How do you know that
there were seven or eight pistols in his buggy ; how close were you to
the buggy ¥—A. I did not say positively that there was seven oreight;
I said that it looked like he had about seven or eight.

Q. How close were you to the buggy 1—A. Well, sir, when he first
came from the house, I do not suppose I was more than fifteen steps;
1 don’t kuow as I waa that; I was standing on the corner and he passed
around the corner, right by me.

(). How far from the window of the drill-room was it to where the
boggy passed 7—A. I was not'iu the drill-room ; 1 was stunding on the
Btreet.

Q. Who was in the buggy at the time1—A. Him and his son Tom.

(). From what direction did the thirty men cowe, referred to in your
testimony on page 12, and who was at the head of them; what time did
they come into Hamburgh; where did they go,and what did they do1—
A, I do not know.

Mr. CHERISTIANCY. Perhapa he don’t know what particular part of the
testimony there ia referred to.

Mr. MERRIMON. He says, [ gaw about thirty of these men come in,
but I did not get scared yet.” Now, I want you to tell from what diree-
}iml?i. the thirty men came.—A. They came from in the direction of IZdge-

8

Q. Who was at the head of them '—A. I don’t recollect who was at
the head of them.

(). Cannot yon say who was the -captain, for they seemed to have
captains and lientenants 1—A. No, sir; I can’t.

Q. The leader did not strike you safficiently to make yon think who
he was1—A. No, sir.

Q. What time did they come into Hamburgh?—A. I guess between
two and three o'clock.

(). Where did they go, and what did they do ¥—A. When I first seen
them they were assembled down about the first shop, down by George
Damm’s store, and they went from thers round to where they were to
hold court at, where I was to appear at conrt. After a while they got
more numerons; there was plenty of them there; they was just all
over the streets.

Q. You say further that ¢ at half past two o'clock I reckon that there
was one hundred men in the town of Hamburgh, all armed, some with
pistols and some with guns also.” Where did they come from—what
direction did they come from Y—A. I could not tell you; they camo
from all directions.

Q. How close were you to them and how were they armed ¥—A. They
were then coming around where I was and all through the town—that
is, they weren't exactly where I was, but off a little piece from me, and
I could see them.

Q. You say the white men were * getting dronk.” Who was drunk
nawme some of them.—A. Well, I don't know—of course, they all looked
to me like they had got very near drunk.
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Q. Canneot you name some of them 1—A., I know a man by the name
of Bill Morgan. He appeared as if he was druok, He cot one of the
members of the council with a switch—rapped him over the shoulders
with 1% two or three times.

(). Do you know where they got their liquor 1—A. They was going
in Nunberger's store, and Davis's store, and Coger's store,

(). Were those drinking places ¥—A. Yes, sir.

Q. Yoo say “They were going to kill every God damnped nigger in
Hambaorgh that day.” I waunt to know who said this 1—A. It was said
by 80 many 1 can't remember.

Q. Mention a few.—A. I beard Bill Morgan say so. I heard Mackey
Merriweather say they were going to kill “ every God damned nigger
that there was in Hamburgh, and then he was going to try the women
and children, and after he had got throngh with them bhe should go
up awhile and try Old Jesus Ctrist.” He made use of that expression
abont ten feet of me.

Q. About what time of day was it when you had the conversation
with P. R. Rivers, referred to you on page 14 of your testimony 1

Mr. CAMERON. Read the testimony.

80, hearing all this, 1 went down to Judge Rivers’s house and told
him, said I, * Judge Rivers, I can’t appear before your court to-day, for
I ieel that you are nnable and your court is unable to protect my life,
and I believe my life to be unsafe; I am willing that youn shoald go to
work, and draw up & bond that you think proper, and I am willing to
give bond to a bigher court, where I think my life will be safe.’”

Q. What time of day was it that yon had this conversation with
Rivers?7—A. Well, as near as I can come at it now, I think it was about
half past 3 o’clock ; it might bave been sooner—a little earlier.

Q. Did not Mr. Sparnick come to you, after a conversation with Gen.
eral Butler; and, it so, what did Mr. Sparnick state as coming from
General ButlerT—A. Well, I cannot give the exact words now, bat it
was something in this way: I think he said that Geperal Butler had
had a conversation with him, and he wanted to see officers of the com-
pany that he brought there as connsel for K. J. Butler, or he wanted toses
or intended to see IX. J. Butler righted ; something in that way ; and be-
tor be got there n man by the name of Sam Sparnick came to him and
talked abont something. I agreed to go and see General Butler, pro-
vited be would meet me. He said that he wanted to see me at George
Damm’s store. I told him that I could not meet him there at George
Damwn’s store, but 1 was willing to see him, and wounld meet him at the
honse of 8. P. Spenecer, or anywhere else he could name away from those
men who were armed, because I believed they were drunk, and I be-
lieved if I attempted to go through I would be shot.

Q. Did Mr. Sparnick go to General Batler, and suggest that the
malters in dispute could be settled1—A. He did; that is, he left me
to go.

Q. What did General Butler say 1—A. IIe came back and told me
that General Butler had agreed to meet me at Davis’s,

Q. Did you goaccording to agreement to Spencer’s houset—A. I bad
never put my coat on; I had come from work without my coat on, and
I wanted to go home and put it on, and I sent word to General Batler
I would go right off immediately to meet him ; I started, and just as I
got near Spencer’s house I met General Butler in & buggy. He did
not speak to me ; he went around the street, and came on up to Rivers's
house and ballooed to some one, I think it was Mr. Sparnick, and told
Lim to tell Rivers that the time had arrived for the court to meet, andl
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Le was going on aronnd to the court. He did not speak ; he did not
gay anything to me at all, but passed right on by we.

Q. Did yon not make two or Lhree engagements to see him and did
not go to see him'—A. 1 made two or three offers to see bhim and he
did pot accept of any ﬂf them. I could not see him when bhe did ot
accept of them.

Q. You say, %I went to the door and I saw a great erowd down at this
place, all armed men, and they were dronk.” What place do you refer
to ; how many men were there, and bow were they armed, and who was
drunk *—A. Well, now, I could not tell you, there was so0 many drunk.

Q. What place did you refer to 7—A. This was it. I reckon, what
you are speaking of, trying to get at, was when he sent for me to go to
the council-chamber to see him, and I went out in the street and I
hoked around that way, and these men was cursing and getting exeited,
and the way they looked to me was like they were all drunk; they
might not have had a driok of liquor in them ; I did not see them.

Q. Did Spencer and Sparuick report to you that there was a crowd of
armed druvken men; that they wounld advise you to keep yourself out
of sight —A. They did advise me to go and see General Batler,

Q. What did they say about the armed men '—A. I do not remember
now exactly what they did say; I know what I said.

By Mr. CAMERON:

Q. You can state what yon said.—A. I said thia: I told them that[
was willing to meet him whether the other officers were willing to meet
him or po, but if I met him I guessed that would settle the matter. All
I wanted him was to meet me somewhere where it might be sate for me,
or, if he would send the men away fromn him, I wounld meet him at the
place he designated for meeting, and sent him word to that effect.

By Mr. MERRIMON :

Q. You say in one place of the testimony, “Mr. Butler, in fact, did
not go to Spencer’s hoose ;” do you know he did not go?—A. When 1
started to go to get my coat to go to meet bim, he came out of George
Damm’s store and got into his boggy, and Sam. Spencer’s house was
there in the adjoining lot, and he did not stop to speak to we, but he
came on around in Lis buggy.

Q. How long after you prowmised to go to S8am. Spencer’s before yon
went I—A, 1 dov’t think

Q. Did not Sam. Spencer promise to come back and let you know
whether General Butler wonld meet you there I—A, He did.

Q. How far is it from Damm’s store, Spencer’s house I—A. It is in
adjoining lots.

). That does not g“ﬂ the distance ; a few ateps or many steps 1—A.
A few steps, I suppose ; about twenty- ‘five or thirty steps from Damm’s
store over to Sam. Epmmer‘ﬂ.

Q. D}id General Butler leave Mr. Damm’s store ootil the hour ap-
pointed for the trial before Rivers, until after be bad waited for yon for
lialf an hour or moreY—A. When he left Damm’s store he came by
Rivers’s house and told Mr. Sparnick that the time had arrived to meet
at the office and he was goiug on there. The time had not arrived; it
was not time, because I had been summoned to meet at Judge Rivers's
office at half past 4 o’clock, and when he was coming arcund the corner
it was within about threa or four minutes, as near as I can come at it,
when the clock in Angusta struck four.

Q. The question I put to yon is whether he did not wait half an
boor —A. Wait where half an hour ¥
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Q. After the time he agreed to meet you at Spencer’s1—A. He did
not, sir.

Mr. CHRISTIANCY. Wait for what?

Mr. MErriMON. For him to go to Spencer’s house. Yon say at
another place in your testimony, ** General Butler came back from the
court and sent word for me to meet him at the council-chamber 1"—A.
Yes, sir; he did.

Q. Who iovited General Batler from the court aronnd to the counecil-
chamber{—A. I guess he invited himself; nobody invited him as I
Enows of,

Q. Did not Sam. Spencer, in the court, ask (General Butler to suspend
the trial if he wanted the matter to be settled, and did not General
Butler express a perfect willingness to suspend the trial if there could
be peaceable soluntion of the difficulty 7—A. I heard so,

Q. Apd supggested that Spencer make a request to the court to sns-
pend, and did not Spencer speak to the court to suspemd, and did not
the jnsticg adjourn the court for ten minutes upon Spencer’s motion 1—
A. 1 do not know about it,

Q. Well, what did you hear about it¥—A. I heard he did—I don't
Enow whetht‘r it was 8o,

Q. Did Garduver, the intendent of the town, come in and invite Gen-
eral Batler to a conversation with you in the council-chamber I—A. I
don’t know, sir; 1 heard of that, too.

Q. Did you go1—A. I did.

Q. Did Geoperal Butler go1—A. I don’t know ; I did not see him—I
did not see him down there. I know after he came from the court he
sent for me to meet him at the counncil-chamber, and I refused to go in
the same terins that I have already stated.

Q. How long did he wait for you ¥—A. I don't know,

Q. Did you appear before Rivers on the eveniong of the 8th of Jaly,
either in person or by counsel 1—A. At his office—at the place of the
trial ¥

Q. Yes, sir.—A. I did so.

Q. Who was your lawyer T—A. I bad none.

Q. What was Henry Sparnick doing in Hamburgh that day, and where
does he live1—A. He lives in Aiken; he was in Hamburgh in some
business between him and Schiller, aml John 8. Sims, of Haomburgh., I
think in privting; they had a kind of little printing company, aud they
had been for two or three days in that matter.

Q. What was he doing in Hamburgh on the 5th of July, Sparnick 1—
A. That was about the same thing, I learned; I don’t know.

Q. Is ke not a republican politician 1—A. ]ja is a republican ; I don’t
know much about his being & politician,

Q. Does he make speeches and teach the people politically 1—A., 1
think he did a few years ago. He has not lately, to my knowledge.

Q. When General Butler went to Auguasta, how did he come; who
went with bim, and when did he retorn1—A., Well, sir, I don't ’know
who went with him,

Q. Did you see him go1—A. I saw him. I was there, bat I don’t rec-
ollect whether anybody was in the buggy with him or no.

Q. Waas that on the Bth of July ¥—A. On the 8th of July.

By Mr. MERRIMON :

Q. Well, how did he go1—A. In a buggy.
Q. How did he come back, and at what time —A. I did vot see him
when he came back.
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Q. What time did he go1—A. Well, now, I judge it was about five
o’clock or half past five o'clock.

Q. What time did he come backT—A. I didn’t see him when he came
back; I saw him in Hambargh a short time afterward.

Q. Well, how long 1—A. Well, 1 suppose it was—probably it was
half an boar.

Q. How did be come back; in thu boggy 1—A. Idon’t know; I did not
see Lim come back.

Q. But when you saw him after he came back was he in a buggy, o
bow was he f—A. No, 8ir; when I seen him again he was on horseback

Q. Waa he armed 'I'--J!L I do not koow ; I did not see any arms.

Q. Who went toward Angusta to meet Gﬂnerul Butler, and what dig
they go for I—A. I don’t know; I only heard that there was a commit
tep— -

Q. What did he do on his retarn¥—A. When [ see General Buotle
again—in fact, after he came back from Auguosta, there was another con
ference committee from Buatler in conversation with him. They said that
(General Butler gaid he wounld give me fifteen minutes or five, I disre
member which now, to give up the guns, to sarrender the gnns of wy
company. I sent General Butler word back that the guns belonged to
the State, and I was respousible for those guns, and if any lawful officer
would come to me and demand those guus, I willingly would give them
to bim, but 1 was not willing to give them to him, and 1 could not do
50 ; that he had no right to them ; that he was a private citizen like any
nthar man ; and I do suppose mure than about five mivates after thal
committee lelt me before—well, at five or ten minutes after they lefi
me—~QGeneral Butler was also in the act of arranging his wen around the
different parts of the town like he wanted them, and it was not long
before the firing commenced.

Q. Let me ask yon what youn mean by his arranging bhis men 1—A
Well, I mean this: he was placing them in squads in different places,

Q. How; issuning orders T—A, Yes, sir.

Q. How close were yon to him 1—A. 1 was up on the top of my drill
room lcoking at him.,

Q. Did you see him give ordera 7—A. I was too far off to hear whal
he said, bat I saw him point his floger in different directions, and as he
pointed his finger they took position where he pointed.

Q. You did not hear him issoe any orders at alli—A. Not at tha
time.

Q. Well, did yoa at any time —A. I did, sir.

Q. What orders did yonr hear him give?—A. I heard him at one tim«¢
tell a squad of men to go down to an abuotment of the N, C. C. Railroacd
and take their places down there, and at another time I heard him give
orders that there was about fifteen or twenty-five horses right in fron
of the drill-room, ami for them to go and take their stand here by the
stables across the street; and they did so.

(). What time was that7—A. 1t was near six o'clock, as near as )
could judge.

). Do you remember the names of any of the men that he ordered 1—
A. I do.

Q. Who were they ¥—A. I did not hear him call them by name, bal
I knowed some of the meu that went to these places; I knowed Minnis
[Mackey| Merriweather—I believe his name was; 1 always called hin
so—and I knowed a man named Henry Getzen, aud I knowed a mar
by the name of Gus Reese, and others L did not know ; I might havi
known, but I did not take no notice.
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Q. Where did the intendant of the town have a conversation with
(eneral Batler, referred to in your testimony, about removing the
women and ::hii-:iw:n1r and about surrendering the arms and officers to
him, and who was present at the conversation 1—A. Well, 1 don't ex-
actly know where the conversation was, but I know the intendant of the
town came to me after that and told me about it.

By Mr. CHRISTIANCY :

Q. That is all you know about it I—A., That is all I know aboat it,
By Mr. MERRIMON :

Q. Youn did not hear it yourself at all ¥—A. No, sir, I did not bear it.

Q. Who is the intendant of the town 1—A. A man named Jobhu Gard-
ner, I suppose in Hambuargh.

Q. Is he now the intendant —A. Yes, sir.

Q. He said nothing to you about surrendering the arms or removing
the women at all7—A. Who?! Gardner{

Q. No, General Batler ¥—A. No, sir; be never did have a word to say
to me at all. ,

Q. Did pot General Butler suggest to Garduer, tbhe intendant of the
town, the advisability of having the arms shipped to Governor Cham-
berlain to store in the arsenal, where they belonged 1—A. I don't know,
Bir.

Q. You did not hear of it 7—A. No, sir.

Q. Was it reported to you that he did ¥—A. I heard that there was
some such talk. I heard this: that he made an offer to General Rivers, if
I snrrendered the arms, that he wonld give bonds for them ; that is what
I heard. I don't know anything about it.

Q. Did you hear it suggested that be would give bonds, with the best
of security, that the arms should be safely delivered to Governor Cham-
berlain ¥—A. I heard so.

Q. Did Geperal Botler demand the gunst—A. Hedid. In bis message
to me he demanded the gnns.

Q. Now, did not he snggest that course rather than demand it 1—A.
He demanded it; said that they bad to bave them.

Q. Did he say that to you —A. No; Rivers offered to General Batler
that be wounld take the guns aud box them np and send them to Gov-
ernor Chamberlain himself; that be had po right to turn them over to
him, {Butler;) and General Buatler told him, * Damn General Chamber-
. lain;” that he cared nothing for General Chamberlain ; that he was there
:;Gnauemt Butler, and he demanded them gunps, and intended to have

em.

Q. Did yoo hear that 7—A. No, sir; I am jost telling yon what report
was delivered to me by——

Q. Well, did you hear it ¥—A. I told you I didn’t hear it.

Q. Who reported that to yon ¥—A. Generggl Rivers himself told me
a0. He came to me on a cummi' brin ressape from General
Butler. L

Q. Did General Rivers tell you that General Botler had snggested
this eourse as the solution of the troubles f—A, He told what I have
told you.

Q.FI pat that question to you; just answer it, yes or no.—A. No, sir;
he did not tell me that be soggested it; he told me that he demanded
the guns; that is the way that it got to me.

Q. Did not Rivers, Gardnoer, and Sparunick all advise yon not to give
up the guos apon any condition, and did not you send word to Rivers
that you intended to fight ¥—A. I did not.
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(). Did they advise yon not to give up the guns I—A. No, sir; I will
tell you, if yon want me to tell, what I said to General Rivers about the
guns.

Mr. CavMERON. You can tell it.— A, General Rivers ouly came to me
once, and that was on the last committee that came to me, and told mea
what Generzl Butler had said to him. 1 said to General Wivers, “ Yon
are the major-general of the militia of this division, iso’t you” And be
said, “Yes.” 1 says, * Now here, | am willing to do this, while I believe
under the law I have no right to give up the guns to you, but yon, be.
ing the general of militia, I will give you these guns to keep it you will
take them, and take my chances” He says to me,* 1 have no right to
take those guns ont of your bands; the law does not give me any such
a right, and [ am not going to demand them. You cun do just as you
please. I want the thing to be settled if it is possible, but 1 don’t de-
wmand them.” [ says, * If you don’t demand the guns, and if you don't
take them, I don’t intend to give them up to General Butler.,”

Q. Did you say you intended to fight ¥—A. No, sir; I didn’t say anjy-
thing of the kind, that I intended to fight. [ dido't tell anybody I ia-
tended to fight,

Q. When and where, and in whose preseoce, did the conversation be-
tween General Butler and the intendeunt of the town occur in reference
to General Butler's guaranteeing the safety of the town, as related by
vou in your testimony ?—A. I heard it in the presence of Sam Picksley,
I think, and some one else, I don’t exactly recollect.

Q. Where was it T—A. I don't know where it was,

By Mr. CHRISTIANCY :
Q. You did not hear it yourself at all 1—A. I did.
By Mr. MERRIMON :

(). Where did your conversation with Rivers occuri—A. Io our drill-
room.

). You were theu in the drill-room ¥ —A. Yes, sir; I was in the drill-
room, and be called me out, and the conversation taken place between
me and him in my bed-room.

(. What time was that ¥—A. That was, I think, near about six o’clock.

Q. How do you remember so accurately these various couversa.
tions; did you write them down ¥—A. 1 did not.

Q. Were you very much exeited 1—A. 1 was not; I never was.

(). Pertectly cool 7—A. I was, sir. 1 was not excited the whole night
through.

. By whom did you send the note to General Butler, mentioned in
your testimony 1—A. Well, I don’t recollect now; it was some commit-
tee, bnt I don’t remember who it was exactly that I sent it by,

Q. Who wrote it, and when and where was it written 7—A. It was
written in the drill-room.

Q. Well, who wrote it ¥—A. I wrigien it myself, sir.

(). When 1—A. That evening. °

Q. What time in the evening *—A. Well, I guess it was near G o'clock.

(). Do youn know whether General Butler received the note or not 1—
A. I don't know, sir.

(. To whom were you responsible for the gnns f—A. 1 was responsi.
ble to the colonel.

Q. To the colonel of the regiment '—A. Yes, sir.

. Where was he 1—A. I don’t know where he was. I sent for bim
two or three times, but bhe did not come to me,

Q. Did he live in Hamburgh —A. He did.
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Q. Did you offer to give the guns op to him 1—A. I eaid I wonld give
them np to any lawful officers. Coming down to the fucts under the
law, he had no right to demand them, bat I was willing to give them to
him to keep any blood from being shed.

Q. Did you hear Attaway tell one Thomas, or anybody, to shoot the
Butlers when they came out of Rivers's office, and that he would give
the signal —A. No, sir.

Q. You did not hear that at all 1—A. No, sir.

Q. Who was with General Buotler when, as yon say in your testimony,
he was placing his men ; was he on foot, mounted, or in a buggy 1—A.
He was on n horse, sir, acc8mpanied by A. P. Botler.

Q. Who were the horsemen being placed by him ; did yon know any
of them ¥—A. I might have known a few of them. I could not recol-
lect now. 1 was not paying any uttention to them ; I was payving atten-
tion to General Butler, because when 1 found that General Butler was
in town—1 tell you the truth, I dido’t think really that there wounld be
any fues, because I thought he was too high-toned a man to go to any
soch a thing, to stoop that low.

Q. Do you not koow that his relations to the colored people in his
connty were of the most friendly character ¥—A. I don’t know that; I
know it was of the most bitterest character.

Q. You know just the reverse 1—A. Yes, sir; I do.

Q. Why, then, did you expeect that he woulil bave done otherwise than
he did that day 1—A. 1 will tell you my reasons fer it : While he might
have beeun bitter in a political way, I didn’s think be would get dowu so
low as to go to work to kill people for nothing.

Q. Did you see him kill anybody ¥—A. I didu't; I heard General
Butler say he killed some of them.

Q. You heard him say so 1—A. Yes, sir.

Q. When and where 7—A. 1 will tell you exactly when it was, about
balt past one oclock, I reckon. I guess it was about half past one
o'clock Wednpesday night. In getting out I was sorrounded, and all the
men that were with me. I suceeeded in getting out and in getting all
the men out all clear, and there was some of the meun hid, and I kunew
that they hid somewlere in the square ; and after they staited I thought
if they got them they will kiil them, and after I got the men that were
with me up near the railroad and pliced them in an ambush ope side of
a little branch, 1 did pot think that they would ever get down that far.
I then told them to remain there and 1 wonld go back if I got off and
did not get killed, and I would go to look for these other men,

By Mr. CERISTIANCY :

Q. That you have testifled to in yoor direct examination. Go to the
point when you heard him say that —A. I came back and got sur-
rounded ; weut up-stairs in Mr. Rawls, the postimaster’s, bouse,
They bad the dead-ring just below me ; there was some men they had down
in the dead-ring ; there was some white men there discussing abont kill-

“ing him ; one said it was not worth while to kill all these wen; I don’s

know who the man was, but they called for Geperal Dutler, and at this
time General Butler came around there on his horse, and bad been
standing there for fifteen or twenty minutes, and he said to these men,
“ You put your hounds out and bring all these sons of bitches in,” and
whoever it was that they wanted to kill they walked up and asked
young Baotler abont it, and General Butler said, *Take the son of a
bitch oot and kill him.”
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By Mr. MERRIMON :

Q. What time wus that?—A. That was between three and four
o’clock in the morning. That wag the time they Lilled this man.

(). You place the time now as between thres and four o'clock in the
morping ¥—A. I think it was,

Q. How close were you to General Butler 1—A. I dor’t suppose I was
more than nbout twenty-five feet from him—looking right at him.

Q. Was it light —A, The moon was shining bright as day almost.

Q. You know him well 1—A. I do.

Q. What do you mean by saying that you heard him say that ke
killed n man 9—A. I pever did say that. I maid I heard him say to kill
BOmME men.

. Q. You heard him give that order ¥—A. I heard him give that or
€r.

Q. That was between three and four o'clock in the morning ¥—A. That
was between three and four o’clock.

(). Did General Butler have any command in Hamburgh ; and, if so,
what was it, and by what anthority was be in command ¥

The WiTnEss. How do you mean 1

Q. Did he have any command of men, of a company, or regiment 1—
A. Everybody that you could bear say anything most that night,
Lhrsj' said they were doing such and such a thing by General Batler's
order.

Q. That is all you know aboat it ¥

Mr. CHRISTIANCY. You do not mean to ask him whether he had any
legal aathority 1

Mr. MERRIMON. Yes; all he knows about it,

The WITNESS. Any legal authority 1

Mr. MEREIMON. Yes.

The WiTneESS. I do not think he had any sach authority. I do not
know.

). Yon say at one place, after describing that he had some eight
hundred meu stationed at different points, “lle had men placed all
aronnd and ap on the hill, abont five or six hundred yards, maybe a
lictle more. I could see him placing men all around town.” What hill
was referred to in that part of your testimony on which General Batler
placed the men all around ¥—A. On part of Scholt’s Lill.

Q. Ilow far is that from the river ¥—A. About a quarter of a mile, 1
guess. It might not have been quite a quarter.

A. Is not Hamburgh located on the river-bank ¥—A. Yes, sir.

Q. Is there not an unbroken level for half n mile from the river
before reaching any hill¥—A. I do oot think it was half a mile. I
th'ilnl; about a gnarter of a mile. I don’t think you could make it a half
mile.

By Mr. CHRISTIANCY :

Q). It is Scholt’s Hill any way, ia it —A. Yes, sir. Yon can staod on
the top of the drill-room and look all around.

By Mr. MERRIMON :

Q. How far is the drill-room from the river 1—A. About seventy-five
yards.

Q. Who fired the first gon that was fired, and at what time was it
fired 1—A. The first gun? I dido’t see the man fire it. It was a signal-
gun. I taken it to be a signal gan down the river-bank o piece. 1 saw
the smoke of it, but I didn’t see the man; and with that the guns com-
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meneced firing from the abutment of the railroad. The firat man that
fired after the signal-guu was Henry Getzue; I saw him; 1 stopped and
kept looking at Lim.

Q. Do you swear now that the negroes did not fire the first gunt—
A. I do; and I would swear to it till I waa as small as a pea if it was
required.

Q. Where were vou standing when you say the sigpal-gun fired,
and where waa the party who fired it 7—A. I waa standing in the hall
that lead from my sitting-room in my bouse looking right out of the
window.

Q). Where was the party who fired it7—A. At the abutment of the
railroad; the first abutment. They was placed behind & rocky pier
there, and Henry Getzue walked out and fired the first gun from that
abotment.

Q. How many gans did your men fire, and what kind of guns and
ammunition did you have—A., Well, 1 guess about half an hour after
all the windows in the front of the hulldings in the drill-room was shot
out. Afrer that there was a gun fired ifrom the drill room. We com-
menced firing from the drill-room.

Q. How long after the white men had been firing did you fire?—
A. About half an Lour.

Q. What were the men doing in the drill-room 1—A. Standing right
between the windows, just like this window is bere. [Pointing.]

Q. How many men did you have thera 1—A., There were thirty-eight
men in the drill-room; about twenty-four of the men in there belonged
to the company. Some men there had no guns. They had come up
there to get ont of the way.

Q. Would they not have been safer to have gone from the town 1—
A. They couldu’t get out of town, for they had the town surrounnded,
and they wouldn’t let anybody come in or go out of the town.

Q. What kind of guns did yon havet!—A. We had what is called the
thumb-loading breech-loader.

Q. What kind of ammunition did yon bavel—A. Cartridges.

Q. D)'d you fire towards the city of Augusta; and if so, did any of
yvour shots go into that city ¥—A. 1 do not know., We did uot fire many
guuos from the buoilding at all. We didn’t see any use of it. 1 do not
think there was more than six rounds fired from the building. We did
not see any chance to fire. The men would stand behind the rocks,where
they were protected, and you couldu’t get a chance to fire at them. The
men staid around Rawles's bailding, and behind it, and we counldn’t see
them.

Q. Well, they could fire at youl—A. Of course they could. As fast
as ope could empty his gon sixteen times, be would step ont of the way,
and another one would come i'r-::m behind the abutment and fire. We
hadl no ehance to tire.

Q. Could you not see him whﬂn bhe would fire'—A. I saw one man
fire just as he came out and we fired once or twice, and we fonnd we
conldn’t hit him.

Q. How many ronnds did you firet—A. Abou} six rounds.

Q. Six roundsfor each ¥—No, sir; no more than six in all.

Q. Do you know whether you killed any white men '—A. I do not
know whether we did or not. I know there was some killed, bat I don’t
know who killed them.

Q. How many white men were killed?—A. Well, they say thera
was one killed.

Q. Did your men fire from the windows and from the top of the drill-
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room T—A. I say there was but six guns fired from the building—i
think one or two of them probably from the top of the building.

Q. How long had youn known Mackey Merriweather at that time 71—
A. Well, I bad seen him several times there at Hamburgh, and I had
seen him probably three or four times in Augusta. I bhado’t moch
acqoaintance with him; I knew him when I seen him.

Q. Could yon see behind the abutment of that bridge I—A. No, sir.

Q. You could not ¥—A. No, sir.

Q. Do you know when Merriweather was killed T—A. He was killed
before dark. They had been firing on us; they commenced firing on
us junstabout six o'clock, and they fired notil about halt” an hour before
there was a gun fired from our building at all—fully balf an hoar, if
not more.

Q. Did you see him fall'*—A. I did not. Isaw bim put his hand
up to his head, but I did not see him fall. Ie fell -behind the abat
ments of the bridge.

Q. You say in oue part of yoar testimony that you were familiar with
the voice of Col, A. I’. Butler¥—A. I am.

Q. How many times had you heard his voice, and when and where 1—
A. I heard it generally all throngh the night.

(). But before that time T—A. Defore what time ¥

(). Before that evening, the evening of the 5th¥—A. e was in
Hamburgh constantly, and every time he came in Hamburgh be is just
like making & stump-speech or something another; all the tiwme talk
ing and prevailing with the colored people.

Q. Ishe a noizy man ¥—A. Heis no very noisy man, but he always
come there, and he always wanted to be speaking a piece—coming there
speaking to the colored people and talking loud talk, justlike you know
gsome people can talk. Sometimes he wounld have two or three around
him, and he was saying to them that his way was right; the demo-
erata were right, and he was going on from tiwe to time that way.

(). You have heard him speak repeatedly to crowds I—A. Yes, sir;
prevailing with thew from time to time.

Q. You say in your testimony that you tore up some lumber and made
a ladder T—A. [ did.

Q. How did you make it 7—A., I made it with nails,

Q. Did you have tools—A. I was a carpenter by trade. I had »
splendid lot of tools in my house; over five hundred dollars’ worth of
tools,

Q. How long was the ladder 1—A. I guess about sixteen or seventeen
feet long.

Q. Bﬁl vou not in fact have the ladder in readiness to scale the walls
that night T—A. I did not.

Q. You swear vou did not T—A, I did not.

Q. How wauny men came out of the building with you 1—A. Well, they
all went out of the building before I did; I was the last man went out
of the Luilding.

Q. Did you or your men continne to filre your guns after yon came
out I—A. Well, when I come ont I never did have baot fourteen men,
apnd we had to tire or die, one.

Q. Well, you continued to fire after youn came out 1—A. After we got
out away on the street we fought our way oat till we got out.

Q. How long did yon continue to fire?—A. I suppose, I reckon we
fired pretty rapidly for about an hour or two; notright after one another,
but once and awhile, you know.
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Q. You say that they were all scared ; were you scared 1—A. T wasn’t
secared ; I never waa scared.

Q. Can yono say where the three hundred men came from of whom you
speak in your testimony *—A. I do not know where they came from, sir,
Judging them as near as I can, I think there was over three hundred,
and I think there was nearer four hondred than anything else.

Q. Where did they come from I—A. After dark I could hear them
coming across the bridge from Augusta, yelling, whooping, and hollo-
ing. I heard them when they brought the cannon across the bridge.

Q. How many Augusta men were over there ¥—A. I coanldn’t say, but
there was lots of them there.

Q. What sort of a class of men were they —A. They was all classes.

Q. You say in one place in your testimony that yon got up the rail-
road-trestle.—A. I went as far as the railroad-trestle once.

Q. Where did Jim Cook come from when you saw him; what did he
bave in his handsf—A. I guess you mean when he got shot; is that
what yof are talking about ! That is about the onns time I could give
any answer about him at all.

Q. I will pat the question again. Where did Jim Cook come from
when you first saw him, and what did he have in his hands? Where
were the men standing whom you say shot him? Now state first where
he eame from.—A. I do not know exactly where he came from.

Q. Where did you first see him —A. The frst time I seed him he was
passing around a little corn-field—a garden, at least, a pretty large gar-
den ; corn growiog in it.

Q. What did he have in his hand 1—A. I don’t remember of his having
anythiug in his hand.

Q. You do not know whether he had any gun or not '—A., I don’t re-
mem ber. : _

Q. Where were the men standing whom you say shot him?—A, They
were standing outside in the street. I have been trying to think of the
sireet. 1am ashamed of myself that I don’t know the name of the stree
and I can’s think of it, bat it was a street in the rear of the buildings o
the front street—right in the trestle of the Charattee and Columbia Hail-
road. They were standing near the trestle, in the same street, and he
jumped over the fence, and they holloed to bim to halt, and they sur-
rounded him.

Q. And they shot him ¥—A. And they shot him.

Q. Did he take his shoes off to go down the ladder 7—A. He didn’t
have any shoes on ; he had his boots on.

Q. Did he take them off T—A. I don’t know.

Q. Did the men generally take their shoes off, or boots, to go down
the ladder ¥—A. They had no cause to do so. 1 didn’t take mine off.

Q. You say the corn made a shade. How could you see the men in
the street if the corn made a shade?7—A. There wan’t no corn in the
street.

Q. You said the corn made a shade, 80 as in some measure to obscure
your sight '—A. Why, I could see the men that were in the street. 1
knew two of them, and in fact, to make me certain of them, I knew their
voices well, and heard them talking to him. I was close to the fence,
and I heard them talking to him, I went up close to the fence when he
was shot.

Q. Is the fence inclosing the corn-patch & high, close fence 1—A. A
tolerable high fence.

Q. A close one 1—A. No, sir; it is not a close fence. I got up on
one of the blocks, and of course I had an opportanity to see them.

B C YOL I—D
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Q. ITow old is Bill Morgan, and what sort of a man is he 7—A. I de—
clare I dov’t know, but I have seen the man a good many times. Yom
asked me what sort of & man he is1

Q. Yes, sir; what sort of a man ; what sort of an appearance 1—A. I
dou't know.

Q. Where is be from ¥—A. I think from the direction of Edgefield
somewhere,

Q. How old is he'—A. I judge about twenty-five; not a very old-look-
ing man at all. He was shot the same evening himself.

Q. Was he armed; and, if so, with what 1—A. He was armed witha
gun—one of the militia guns, whatever it was,

WirnEss, Who wast

Q. This man Morgan.—A., Morgan? he had, I think, a sixteen-shooter,
By Mr. CHRISTIANCY :

Q. Morgan was a white man, was he 7—A. He was a white man. - He
was shot the same night; somebody shot him.

Q. How many shots wore fired at him, and how long did IJE livel—A.
I do not know, just now, who did the f’u'in_r;;1 bat I think, though, he was
killed instantly, There was some four or five shots fired at him.

Q. Did he have a gun in his hands and ammunition on his person 1—
A. He had no gun, to my knowledge.

Q. Any ammaunition on his person ¥—A. Not to my knowledge. He
might have had a pistol or two. He always toted a pistol. He was
town-marshal.

Q. How far were you from Henry Getzen and Bill Morgan when they
had that eonversation that you have referred to in your testimony 1—A.
I was not very far from them. I do notknow. I wasn’t ovartwelve or
fifteen steps; it may bave been more or less.

Q. How many times was he shot 1—A. It seems to me I heard the re-
port of four or five guns. There were four or ive men there. I heard
Getzen call and tell bim, ¥ Yon are a God-damned son of a biteh ; I am
going to shoot you.” Bill Morgan sajd something about their an'eatmg
him and carrying him before the counsel, and he had to pay a fine of
five dollars, some time previous to that, aud that they were going to get
their satisfaction out of him that nighL

Q. It was a matter of revenge, then, to kill him 1—A. I suppose so,
from their conversation.

Q). Did Jim Cook have on shoes or boota1—A. He had on boots; he
was a man that hardly ever wore shoeas.

Q. What kind of a watch did he have!—A. I don't know; I know
what kind of a watch he generally wore; he wore a gilver watch, with
open face—a very pretty thing.

(). Did Cook have more than one watch t—A. He had two or three
watches, so I don’t know which wateh he had on.

Q. Describe how high the trestle was.—A. I think it was about, as
near as I can judge of it—I bave never measured it—probably eight or
ten feet high.

Q. The corn growing under it1—A. Yes, sir; the corn was growing
under it—unot growiog exactly ander the trestle, but in the same lot that
the trestle ran through.

Q. Close to the trﬁaﬂﬂ!—ﬁ. Yes, sir; very close fo the trestle,

Q. Where were you located 1—A. I was stopping down in the garden.
I had saw some men before me, and they was going in that direction,
and went close to the fence. Whilst I was there Cook ran acrosa this
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rden and jumped over the fence. I wasa very close to the fence, and
Famuld look through the fence and see the ‘men,

Q. Where did Cook fall 1—A. He fell very near that trestle—just
below it.

Q. Did he scale the fence or go through it—A. He went over the
fence ; there was no gate for him to go throngh.

h‘.xplaln how you went from the corn- pamh to Schiller’s house, and
hnw you avoided the crowd of men you saw come in, and where you
were standing when they were breaking up the things, and where was
Behiller.—A. I do not know where Schiller was; I know nothing about
bhim. I did not see Schiller that night.

Q. Well, describe how you got to Schiller's house.—A. I went back
right throogh the same way I come. 1 come up back towards the
drill-room in that direction, [indicating,] and got over the fence into
Behlller’s yard, and went between his kitchen and the fence up in the

; there was where I was standing when they broke up my things.

Q. 'When did Schiller leave his honse?—A. I do not know, sir; I
couldn’t tell you; I never seen Schiller that night.

Q. How could you recognize R. J. Butler in the dark I—A. It was
not dark ; the moon was shining as bright as you ever seen it, I reckon ;
it looked to me like it was day, because there was fighting.

Q. Where was Moses Pa.rl-:a shot 7—A. Right at Davis Lipfield's, a
little way from there.

Q. Was there not a high, close fence between you and where he was
ﬁﬂt in the street T—A. I saw R. J. Butler shoot him as he went through

e gate,

_ Q.Ea"ifﬁn saw that¥—A. I was just looking right at him as I am look-
ing at yon.

Q. Which street was the erowd in where yon saw General Batler at
his headquarters 1—A. On the front street, next the river.

Q. How could youn see from the back of the house into the street
when the back of the house opened into the garden or corn-pateh T—A.L
It did not open into any corn-patch. Up to Mr. Rolls's the house seta
right in the corner, like here is one street, [describing]| on paper, and
the hounse stands here,

Q. Look at that diagram and see if that describes it, [showing a
diagram to witnass, .J—A. Here is Rollg's house, ‘which ﬂtﬂu R right in
that corner; here is one street, and here is the back part of Rolls’s
hounse ; it fronts on this street, on this cross-street ; and here is the back
part of Rolls’s house; and here comes in another street running down,
the way the S8avannah River is; here was the piazza on the back part
of the house, parallel with the street; and right here in this corner next
to the street, in this piazza, I was standing, and the crowd was all
assembled aronnd me.

Q. Where was the crowd shooting 1—A. Right down at this corner,
right alongside of this street, and some in the short street here; but
General Batler stood right here in this street, the street running down
parallel with Savannah River—the front atreet—and he was standing
right here ; there was a few mulberry or China trees standing hersf and -
there is where the crowd was; there the headgunarters was, and
right np over them. I was in the piazza, standing looking at them.

Q. Being in the piazza, how could you see all along up and down the
trestle 7—A. No, sir; I couldn’t see up and down that trestle. This
piazza was inclosed on the end that come parallel with this street here,
and it had one panel of the blind broken out, and I could look ouf down
through that down on the crowd.
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Q. Where were the thousand men from to whom you refer in one
place in your testimony1—A. I couldo’t tell you where they were from.

Q. You say, “I was on the back street, and here came along another
street ; right on this strect I suppose there was over a thousand men;
they had their headquarters there, and General M. O. Butler was among
that crowd."—A. Yes, sir.

Q. You do not know where they came from !—A. No, gir; they would
go off and come in all the time, and go in and oat.

Q. Were not men all throngh Rolls’s house guarding it ¥—A. If thera
was, I didn’t know. They wasn’t in that part where I was ; if they had
been I wouldn't have been here now.

Q. How did you escape them 1—A. I don’t know; I just went through
somehow. Sometimes they were as close to me as you is,

Q. Were those men in the honse when yon was standing on the
piazza —A. They were not.

Q. Counldo’t yon hear them in the hoose1—A. I could not. There
wa'n’t no one in the house.

Q. Are yon sare of that T—A. I judged so from this, that Mrs. Rolls
locked up the honse and went over the river. I saw her lock the house
and put the key in her pocket, and she went over the river.

Q. If they had gone in the house they could have found yon in the
piazza 7—A. They might. I didn’t bear nobody there, and another
thing, I know they was not in the house for two reasons: First was
that Mrs. Eolls locked up the honse and put the key in her pocket, and
next was that there was & man staid in the hoase., Dick Johnson lived
in that same house, and he went in the honse and they locked him up in
there. He was there all night.

Q. Where was the ¢ dead-ring " that you refer to in yoar testimony 1¥—
A. Right down that street that runs parallel with the Savannah River.

Q). How far from Rolls's house I—A. No distance. I could stand and
look right down there.

QQ. From the piazza you was in¥—A. Yes, sir; from the piazza I was
in to where they killed these men. They killed them out there, down
next to the railroad. Who shot them I don’t know; I could hear the
guns though,.

Q. In one place you say every time they came in General Butler would
8ay, * Good, boya; God damn it! torn your hounds loese and bring the
last one in."—A. Yes, sir.

Q. To whom did General Butler address thia remark 1—A. I dou’t
know. Every time they would come in with a colored man he wounld
say that.

{}. How did you know it was his voice T—A. I was looking right at
Lim when he would say so.

Q. You say, on that same page, “*And some would try to describe
what sort of & man I was—a man with side-whiskers and mustache—and
some would roll up their sleeves and write it on their cuffs. One man
wrote down my description on the bosom of his shirt, and said, * We'll
have him to-day.’” Name some of the parties who did this.—A. I
couldn’t name them, sir, I didn’t know them. I know I seen a man
do it.

). How could they see to write at night, and how could you see them
write!—A, 1 could have wrote as good a letter that night as I could to-
day, if I could write at all.

Q. Well, how coald you see them?—A. I had nothing to do baut to
look right down at them ; I was not more than twelve or thirteen steps
away {rom him.,
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Q. Is not Rolls’s house sarrounded by thick shade-treos 1—A, Yon;
there are some shade-trees around it.

Q. Well, many or few 1—A. Well, not very mnny, sir; very fow. |
don’t think there was more than two or three at the ontside,

Q. Were they covered with leaves at that time f¥—A. Bomo of them
was, and one was about half dead, and it probably had leaves on It, hut
it didv’t prevent me from seeing them.

Q. How far were you from what you call the **dead-ring ¥"—A. [ don't
Enow ; I sappose I wasn't more than fifty or seventy-flve yards from It.

Q. Where d:d you say General Butler moved his headgunrters to 1—
A. [ disremember now ; I might think of it after a while when you eal]!
my attention to it. I know he moved them two or threo times that
night. His headquarters was once in Davis Lepfield’s house ; 1 reckon
probably that that was the time you was speaking of. That was during
the time that there was shooting going on so; and after the firing
ceased be moved down to this corner. (Indicating on diagram.)

Q. Yoo say at one place in youor testimony, * Boine woull say we will
%'n arcand to Davis’s store and there we will find General Butler 1 "—A,

e85, |r.

Q. ~ And then he says, * We'll do jnst as he sayn’ Bome of the men
would may we had better kill all, becanse if we don't they will give tes.
timony against s some day to come 1"—A., Yes, sir,

Q. — So tbey had got to wrangling among themselves 17—A, Yen, sir,

Q- Xow pame some of the parties who used these expressions.—A,
There was one man that I dido’t know. There was one man that I know
him well and I have been trying to think of his name ever sines: this
ocomsr e kas been bere. [ think if any credit is resorted to anybuuly
et sadey of his life. it was him, sir. He was from Aogusta, and
vl | eocld give bis name. He was the one that after he eomldn't
dtms o0 OO a5 be wanted o, be told them., “ It in the better way Ly
de v ¢ a omn-marual. and whatever that conrt-wartial said then
R T T

Q@ Nw. rve ite pames of some of the parties that said wo.—A, [
S I T BaRes

Qs iam mern the name of any one '—AL 1 don’t know that [
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heard some of the meun first come up and say that General Butler wns
come, and——

Q. What time was that T—A. That was about—I don’t know, It was,
may be, about between two and three o’clock.

By Mr. CHRISTIANCY :
Q. That was while you were up there in Ralls’s piazza 1—A. Yes, sir.

By Mr. MEERIMON :

Q. In the morning ¥—A. Yes, sir.

Q. On the morning of the night ¥—A. Yes, sir.

Q. Where did be go ¥—A. Then he aat and staid there a good while,
a long while, and then weut off, and I never seen him no more till about
time for them to break up.

Q. To whom did he speak 1—A. 1 do not know who he was talking to.

Q. Can yon name some of the parties'—A, No, sir. It is not possi-
ble for me to name men in such a crowd as that.

Q. What time was Attaway taken prisovner and where I—A, Well, I
do not know when, He was taken oot np the square somewhere, [
have heard where he was taken there; bont I don’t know of my own
knowledge.

Q. Who was this found fault with General Butler for not having them
all killed —A. A good many of them.

Q. Mention one or two of them.—A. 1 did not know them, sir. They
were down in the crowd, and I heard some eursing General Bautler.
They said he had them aﬂ brought there, and they had got the niggers.
Now be wouldo’t kill them, and they wounld give evidence against them.
It was a general thing among them. There was one fellow I can recol-
lect that expressed hiwmself abont General Butler to a ¢erowd in that way ;
aud he was so poor he couldn’t hardly get bread to eat. It was a fellow
named Jack Vaoderbilt. He lived right there in Hamburgh.

By Mr. CAMERON :

Q. How did he express himself1—A. Well, why I got to know it was
bim was this way. Him and aoother little fellow—a boy about twelve
or thirteen years old. He said to this boy, * Let’s go up in this piazza
and lay down and go to sleep.,” Well, I was up there, and while he
was standing there he was talking about General Butler had captured
a whole lot of niggers, and, God damn it, he ought to kill the last one
of them, for if he didn’t do that, they would be up there to vote against
us, and be there to give testimony against ns; and then he kept on try-
ing to get this boy to come up in the piazza and go to sleep ; and, finally,
this boy wouldn’t go.

By Mr, MERRIMON :

Q. Was it a white boy or a black boy ¥—A. A white boy. The boy
said he dido’t want to go. He wanted to go and spit on them niggers
some more in the * dead-ring,” and finally they didn't come. 1 don’t
suppose I wonld have taken so much notice of him bat I was up there,
and if they had come up there they would have fonnd me there.

Q. You say some of the negroes were taken across the river; what
time was that 7—A. I don’t know what time that was; I only know about
what 1 heard.

Q. Well, tix the time as near as you can, when yon heard it.—A. They
had taken them oot of the ring. I don’t know exactly what time they
taken them across there. I think, however, about twelve or one o'clock.
I heard a young man by the name of Charles Cunnican say they had
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carried Frank Robinson over the river, and they carried somebody else
over the river, He called the name Cut I don’t know now who it was.
There was some two or three they took out of the ring and carried over
the river. He came up in the crowd and said so.

Q. You say “abont two months before the fonrth of July Harrison
Butler, one of Ii. J. Butler’s sons, was in conversation one morning
with me, and Jobu Thomas, Press Williams, John Bird, and if 1 mis-
take not, & man by the name of 8. B. Picksley, told me that the demeo-
crats had made it up in their own minds, and they hadd gone all over the
State, and also had about thirty men from Texas and Mississippi to come
in this State, and they were feeding them.” In whose presence and
when and where did you have that conversation with Harrison Butler 1—
A. It was these same men you have named, and more, but I can’t recol-
lect :Eﬂm all. I don’t recollect what month it was, or what day of the
month.

Q. All these men were together 7—A. Yes,sir. I am not certain that
Picksley was there, but I think he was there.

Q. Is Picksley a white man or a colored mani—A, He is a colored
man.

Q. What is the name of the boy with R. J. Butler, that you referred
to in your testimony 7—A. Joe Robinson.

Q. Who told you that they whipped him 1—A. R. J. Butler told me
80 himself, He told me here on the day of the trial here at the court-
honse that he saw I had a boy-there, and I told him that he was a
minor, ander age, and that he didn't belong to the company ; that the
drom-major of the company had that boy in his drum-corps practicing,
and that he didn't belong to the company. I bad nothing to do with
him, and be said, * By God!”

Q. Did he tell yon himself that he whipped him {—A. Yes, sir; he
did.

Q. You say after that “I received a note. The note was destroyed
when all my papers were destroyed. I received a letter with my name,
specifying a dozen or two different names that was in the vicinity of
Hamburgh that bad to be killed, and I was sure to be killed.” Statethe
contents of that letter as near as you can; what was the charucter of
the handwriting, and if dated, the post-mark; and, if so, when and
where T—A. 1 got the letter ont of the office. I do not know the hand.
writing.

Q. Was it a good one or a bad one1—A. It was a good handwriting.

Q. Was it dated %—A. Yes, sir; it was dated.

Q. When1—A. I couldn’t remlieﬂt now when it was dated

Q. Where? From what point I—A. There was no name signed to it.

Q. But from what point did it porport to have been written 1—A.
Well, it bad South Carclina on it.

Q. But had no other place named I—A. No, sir; it did not.

Q. What were the contents of it?—A. It named myself and some
other men that had to be killed, and a good many men’s names now that
I can’t think of—

. Who were the men in Aongusta who wanted to kill you, that you
mention in one place in your testimony 1

The WiTneEss. Who were in Augunsta 1

Mr. MERRIMON. Yes.

The WiTNESS. I can’t recollect now,

Q. You say a great deal here on that page; yon go on to describe the
speeches, what was said by variouns democrats for & week or month be-

fore the 4th of July, and the day before the 4th of July, that they were
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certain that they were going to carry the State, and they would kill all
the republican niggersi—A. That was generally told me, sir,

(). Who were the men in Avugusta that wanted to kill the negroest

Mr. CuR1sTIANCY to Mr. Merrimon. Does it say anything on that
page about the men in Augustal

Mr. MEgr™MON. Yes, sir.

Mr. CHRISTIANCY. Why not read it, then ?

Mr, MERRIMON. I will. It seems that the witness had been answer-
ing a leading question that should not have been put to him. * It was
the whole talk all the time, you could just hear it all the time, ¢ By God,
we'll ecarry Soath Carolina; abont the time we kill four or five hundred
more, we will scare the rest.) Yoo could hear them say, * This is only
the beginning of it; we have got to have Bouth Carolina; we have got
to go through ; the State has got to be democratic ; the white man baas
got to rule ; this is a white man’s government. Politics was used all
night long, all the time. Even in the evening before it beguon, youo
could hear ‘ We are going to redeem South Carolina to-day.’ You conld
hear them singing it on the streets, * This is the beginning of the redemp-
tion of South Carolina.'”

Q. Who said that? Juost give us a few of them.—A. I heard that
said frequently by different men. 1 bave heard Heory Getzen say these
wortls; I have heard Tom Butler say them ; I have heard old man L.
J. Butler say so; I have heard other men about Edgefield, in that direc-
tion, who would come up there in Hamburgh. I couldn’t tell you all,
but almost every white man who came in Hamburgh woald have some-
thing of that kind to say. They seemed to have taken that place as a
starting-point, becanse a large part of the officers in Hamburgh were
coloved.

By Mr. CHRISTIANCY :

Q. Now, on the night of the trouble, or in the afternoon and night of
the trouble, this was said by the crowd, as I understand 1—A. Yes; all
among the crowd.

Q. You could not designate who said it{-—A. No, sir; I counld not
designate them,

3y Mr. MERRIMON :

Q. Name some of the colored peoplein Hamburgh who had to lay out
in the woods.—A. Well, I conldn’ name hardly who it was that didn’t
have to lay ount in the woods, -

Q. You can name a few of them if there were so mauy.—A. I coald
go on and name a great many of them by taking time: Sam. Spencer
for one, myself, Bam. Picksley, Lieutenant Carteledge, Charlie Wilker-
son, Andrew Jepkine and Charlie Griffin, Andrew Griffin and Archie
Griftin, George Williams, Dan. Martin, Adams Matison, and all of them;
I couldn’s tell you all of them. I tell youn we have laid out time and
time again.

{). Who said that the law run out every one hundred years, and there
wis no law now I—A, Harrison Buatler said that,

(). Who was the governor of South Carolina at the time when this
conversation took place 1—A. Daniel H. Chamberlain.

(). What political party did be belong to 7—A. The republican.

(). What was the politics of the political party that controlled the
affairs of South Carolina at that time 1

The WiTNESS. What do you mean ¥

Q. What party controlled affairs in South Carolina ¥—A. The repub-
lican, generally.
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By Mr. CHRISTIANOY !
Q. That is, you mean to say the republican party had the State gov-
ernment 1—A. Yes, sir; I don’t know whether they control the govern-
ment very much. It don’t look as though anybody was controlling it;
they was doing as they pleased. Willis Harris was frequently down in
Hambargh, and was one of the men who used to make use of the ex-
pression that there was no law, and Chamberlain couldn’ control him-
self. He was a justice of the peace, and he said if anybody saved the
lives of niggers they wonld have to appeal to the democratic party.
Q. He was a white man?—A. Yes, sir; a white man, and a magis-
trate also.
By Mr. MERRIMON:

Q. You say you had notices of a threatening character addressed to
you, received from time to time. Where are the notes to which yon
refer, and can you procure them ¥—A. I carn’, for everything I had was
destroyed.

Q. Have yon had any gince that timel—A. No, sir.

Q. What were the contents of these notes f—A. Well, telling me to
go out of the State, * Better go away,” aud all soch as that.

Q. Do you know who wrote them ¥—A. No, sir; I do not. If I had
known them I would have had them op before the law.

Q. Yon say that you haven’'t made five cents since the Hamburgh riot.
Why is that7—A. It is for thia reason, becanse there is nowhere I can
go to work, becanse there's threats made against me, as a general
thinE, by different men, and I am just afraid to go anywhere to go to
work.

Q. Couldn’t you work in this city 1

The WiTNESS. In what city—here?

Mr. MERRIMON, Yes.

The WiTnEss. Well, bot I don’t live in this city.

Q. Well, you could work here, though. You are a carpenter1—A. I
am a carpenter, but I come here once or twice and 1 ataid here two or
three weeks to get work, and there was so little going on that I couldn’t
get anything. My geperal place I nsed to work at was in Augusta. 1
carried on a shop over there. My place of business was over there, and
it was more than 1 dared to do, was to go over on that side since the
8th of July.

Q. Have you any property ¥—A. Yes, sir; I have some property.

Q). Where is it I—A. In Georgia.

Q. How much I—A. It is not very much.

Q. What is it worth ¥—A. I reckon it is worth seven or eight hundred
dollars. 1 have got more property than that, too.

Q. Did you ever sign anybody’s bond in Aiken ¥—A. Yes, sir. I have
got property in Georgia, abont seven or eight hundred dollars’ worth of
property in Georgia. I have some property in Nashville, Tenn.

By Mr. CHRISTIANOCY :
Q. Is it real estate 7—A. Yes, sir ; real estate. I used to live up there
since the war.

By Mr. MERRIMON :

Q. Where s it situated in Nashville '—A. Near Murfressborough.

Q. Murfreesboroagh is one town and Nashville is another.—A. I know,
bat I am talking about in Tennessee, and it is between Nashville and
Murfreesborough, in the country like, right in the vicinity of Nashville.

Q. How far from Nashville7—A. Not far,



T4 SOUTH CAROLINA IN 1876—AIKEN COUNTY.

Q. Well, how much land doyou own theret—A, Well, I own between—
I reckon it would be worth about—well, I could sell it for about two or
three thousand dollars,

(3. How many acres are there T—A. Five hundred acres.

(). Whose land does it join ¥—A. It joins some of the land of twoor
three colored men. It is a tract of land that joins land that colored
men bought. It nsed to belong to & man by the name of Bate Moore,
that we bought it of.

Q. Whose land does it join ¥

Wirwess. Whose land do it join T

The CHATRMAN, Yes.

WiTnEss. Well, it joins—let e see, I forget the man’s name, now, It
joins some land of Mrs. Green, & widow. One part of it joins the land
of James Johnson, a colored man,

Q. Is it sitoated north or south of Nashville¥—A. I think it is more
north than south.

Q. On which side of the Cumberland River is it1—A. I think it is
this gide of the Cumberland River.

By Mr. CHRISTIANCY :
Q. The side toward Muarfreesborongh —A. Yes, sir,

By Mr. MERRIMON :

(). Have you ever signed anybody’s bond in Aiken ¥—A,. Yes, sir; a
bond for five hundred dollars, in Aiken.

Q. Whose was it 1—A. A man by the name of Henry Williamson.

Q. What was the amount of it ¥—A. The bond was two thousand dol-
lars, 1 believe ; I sigued five hundred dollars for my part.

Q. Did you make an affidavit as to what you were worth ; and, if so,
what did you say you were worth ¥—A. I don’t know ; 1 di(in‘t make no
affidavit ; the commissioner asked me what 1 was worth, and I told him
1 was worth about two thousand dollars, 1 guess, or more.

Q. What were you worth when you moved from Georgia, and who
moved you —A. Well, some draymen moved me, 1 don't know who it
was moved me now ; I don’t recollect.

Q. You say in one place, toward the last of your testimony, that you
heard the expression generally, that they were going to kill cut all the
radicals, and all those that didn’t vote the demoeratic ticket they would
kill—who said that 1—A. Well, I dou't recollect; 1 conldn’t tell yon.

(). Name some of the men.—A. I don't recollect any particular man.

By Mr. CHRISTIANOY : »

Q. Except what you have given before!—A. Except what I have
given before.

By Mr. MERRIMON :

(). What is Henry Getzen’s age?—A. I don’t know, sir; I think
Henry Getzen may be about somewhere about twenty-six or twenty-
seven years old. _

(3. Do you know that he has ever been in any affray—Kkilled anybody
or wounded anybody ¥—A. I know he killed Jim Cook. I know he was
the one that shot at him when he fell.

(). Well, apart from that, is he a violent young man!—A. He bears
that repatation.

Q. Thu. is his common reputation, that he is a violent man 1—A.
Yes, sir,

Q. A bad man f—A. Yes, sir; he bears that reputation.
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Q. Did youn ever know him to have a fight with any person }—A. I
have known him to shoot at people.

Q. Name some person that he shot at.—A. I know he shot at aman
by the name of Charlie Turns since the Hamburgh riot.

Q. A white man or black man —A. A colored man.

Q. Where was that?—A. In the town of Hamburgh.

Q. Whom did you ever know him to strike or beat T—A. I have known
him to beat several people, at different times, I do not know exactly

when, abount there on his place.

'+ Q. Was it there on his plantation ; men he had there to work for him 1

By Mr. CHRISTIANCY :

Q. Name some of them 1—A. He knocked a man by the name of
Pompey Pinckney, I thiok, once or twice. There is two or three men
that I have heard he whipped and kicked them. I do not know the
men, I am not personally acquainted with them.

Q. Where is the letter you showed to the distriet attorney 1—A. I
di;;l_n’t show the letter to the district attorney here, that came from me
wife.

Q. Can you produce it1—A, Well, I could produce it very easily by
sending to Hamburgh for it.

Q. Well, why won't you produce it 1—A. Well, simply for this reason;
yon ask me why won't IV

Mr. MERRIMON. Yes.

The WiTNESS. I could prodeece it if you want it, could send there for it.
It is a very easy matter to send for it. I loaned a young man that was
a witness here before you, Harry Mays, the satchel and it was in it, to
carry some things bome when he left here. It only said that he shot
at him last Sanday night, I think was a week ago, him and & man by
the name of Winkles.

Q. Yon say on page 59 of your testimony, ** but since they have been
expecting to go on here I showed the district attorney a letter to-day that
was received from there yesterday morning by Harry Mays. He shot the
second time at 3 man named Charlie Ferris, a blacksmith.” I waunt that
letter produced.—A. Well, I will tell yoa about the second time—abount
a week after.

By Mr. CHRISTIANCY :

Q. Yon are testifying to what yon do not know personsally ¥—A. Only
what has been heard. I saw a letter wrote to Charlie Griffin, by Push
Griffin, from Hamburgh, that Getzen fired at Turns; Turns also returned
the fire. And since that time there has been another letter come here,
I showed the letter to Mr. Corbin.. There was two letters come to me,
one from my wife, she mentioned it, and it was also mentioned in Mays’
letter. I read the letter for Mays, but I think the letter I showed to
Distriet Attorney Corbin, I think it was from Mays’ wife, that had more
about it than my letter had. I showed it to Mr. Corbin and he read it.

Q. Can you produce the letters and will you not do it +—A. Well, of
course the letters—I suppose—the one I showed to Mr. Corbin was to
Mays from Mays’ wife.

By Mr. CHRISTIANCY :
Q. That you do not control 1—A. No, sir.

By Mr. MERRIMON :

Q. Bat you can produce the one you do control —A. Yes, sir; I ex-
pect to go home to-night and I will send the letter to you if you want it,
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Q). Are you not afraid to go home ¥—A. [ am actually afraid, bat my
wife is giek and I want to get to try and see her,

Q. Did you ever lead an attack, in a crowd, opon United States sol-
dierﬂ,]in Augusta, Georgia, in 1867 1—A. No, sir; I didn't never lead no
crowid.

(. Did you participate in any riot, at that time or since ¥—A. 1 never
did participate in no riot. I can tell you all that, if yon want to know,
I reckon somebody told you about it. There was once some colored
men, I think by the name of Isaac Jefferson, and a lot wmore of men—
John Barnes, and several men; I cannot call the names of all of them
now. They said that the soldiers had bothered them a good deal, and
they got to fighting among the soldiers and run them into a bar-room;
and a crowd of men was arrested, and being arrested, I being captain of
8 compauny in Augusta at that time, my name was called. I was sent
for. I was not arrested; I was sent for. I was told that my name had
been called, and I went down to see the officer abont it. He said that
my name had been called. He just told me that I would have to give
bonds for my appearance. Ile had three men in a dunger, I think they
called it. And I did give a bond, and 8 man by the name of James
Gardner, and apother gentleman, in Aopguosta, stood my bond. The
trial come off, and I proved myself clear of it. I didn’t have anytbing
to do with it.

By Mr. CHRISTIANOY:

Q. What officer was thisf¥—A. I think his name was Captain White.
(). He was a United States officer?

The WiTNESS. You mean the one I went to?

Mr. CHRISTIANCY. Yes Bir.

The WiTNESS. I think 11; was Captain White.

By Mr. MERRIMON :

Q. You were not in the riotons transaction at all'—A. No, sir.

(). Had nothing to do with it¥—A. I had nothing more to do with it
than you had.

Q). How did they happen to arrest you for it 7—A. They didn’ arrest
me, I heard my name was called, and I went down; and this officer
said, “To prove it clear, yon had better give bonds;” ‘and I went right
to J ames T. Gardner, H-ll(f he went down and stood I[Ij" bond—one of the
prominentest citizens of Augusta,

(). Were you present at the re-organization of your company under the
amended militia law of this State’—A. Yon mean the last time that
they had an election?

Q. Yes; you know that the companies were all reorganized, and they
had to reorganize in a certain time or they had to be disbanded and sar-
remder their arms. Were you present at the time, and was your com-
pany so reorganized ¥—A. That was before I belonged to the company;
that was when they came into the Nineteenth Regiment.

(}. How it was organized, and how many men were in it, you do not
know ¥—A. No, sir; I do not. I have seen the books of it since.

Q. Where are the books '—A. The books were there; that is all I
Enow abount it,

Q. At Hamborgh ¥—A. At Hamburgh.

Q. They are there now 1—A, Yes, sir; or ought to be.

(). Whetber it was regularly reorganized, you do not know 1—A. I do
not know.

By Mr. CAMERON :
Q. I will ask you, captain, to give the names of each of the Butlers
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who were at Hamburgh on the 8th of July.—A. R. J. Butler, Harrison

Butler, Thomas Butler, M. C. Butler

- Q. Harrison Butler and Thomas Butler are sous of R.J, Batler I—A.
ea, Bir.

Q. How far does K. J. Butler res.de from Hambuargh ¥—A., It is proba-
bly half & mile; near about that,

). How far does Harrison Butler 1eside from Hambuargh 1—A. Well, I
think he resides about, waybe, a mile and a half; maybe two miles.
Press Butler, which was there, he i a son of A, P. Butler; Johu But-
ler, too, was there, a son of A. P. Butler, I think. That's about all I can
remember of them.

Q. Was A, P. Butler there i—A. He waa.

(). Where does he reside I —A. Abount ten milea from Hamburgh.

Q. Where do his two sons, whose names you have mentioned, reside ¥
—A. Well, I do not know, exactly; I don’t know whether they live with
him or somewhere else; I know where he lives,

Q. Where doea M. U. Butler reside ¥—A. I think he lives in Edge-
field now, at this time. I think he did then. 1 think he was living in
the village at that time, since bis house was burned up.

Q. Do yon know whether any of the Butlers whose names you have
mentioned, except M. C. Botler, are lawyers, practising ¥—A. No, sir;
I do not know that any of them are lawyers, with the exception of M.
C. Butler.

Q. What command did M. C. Batler hold in the militia at that time1
—A. None at all, that I know of ; I don’t think he did.

Q. Did he state to any of your messengers, so far as yon know, what
authority he had for demanding, or suggesting, that the arms be given
gp to him ¥—A. None at all, that I have heard. I sent word back to
him that he was only a private citizen, like any other private citizen,
and I counldn’t give him the arms. He sent word to me that he appeared
there as attorney for B. J. Butler. That waa the flrst message 1 got
from him.

Q. What waa this man Melling doing at the conrt I—A. Well, he was
just there. I don’t kmow what his basineas was, particularly.

Q. Was he armed 1—A. I do not know. He might have been armed.
I don’t recollect now whether he was or not.

Q. You may state whether any of the white men who were at the
court were armed.—A. Getzen was, Tom Butler was, Harrison Butler
was, also; he had a sixteen-shooter in the buggy; and old man Butler
had a pistol, and pistols also lay in his buggy. In fact, that was the way
he generally traveled, all the time, with two or three pistols in his buggy.

Q. How near to the “ dead-ring” did you see M. C. Butler at any time 1
—A. Well, as near as I could see him—I coaldn’t say if he went to the
% dead-ring;” I couldn’t see him.

Q. How near to it did yon see him 7—A. I see him within about
twenty-five steps of it.

8. PICESLEY—AIEKEN COUNTY.

CoLumsia, 8. C., December 16, 1876.
B. PIcESLEY (colored) sworn and examined.
By Mr. CHRISTIANCY :

Question. Where is the place of your residence —Answer, Hamburgh,
8. C., Aiken County.



